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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 15/2017 
Caràcter: extraordinària  
Data: 29 de novembre de 2017 
Horari: de 11.08 a 13.33 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 
President 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 
Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Excussa la seva asistencia: 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
 
Cap del Departament de Secretaria Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Tresorera: Maria Antònia Orell 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
22

1_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
21

/1
2/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
39

:5
5.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7B

9C
65

C
D

C
E

E
0B

54
A

C
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 2 - 

Punt únic.- Aprovació inicial del Pressupost General per a l’exercici 2018 i de les  plantilles 
del personal funcionari i laboral. 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans, per 5 vots 
a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C’s) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Aprovar el Projecte de Pressupost General , les Bases d’Execució i la plantilla de 
personal, per a l’exercici de 2018 que compren: 
 
a) El Propi de la Corporació amb un import de 417.995.700,00 € anivellat en el seu estat de 
despeses i ingressos. 
b) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de l’Habitatge i de Rehabilitació Integral 
de Barris, amb un import de 3.336.153,82 € anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
c) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de l’Esport, amb un import de 
17.999.168,90 € anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 
d) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, amb un import de 
7.594.640,00 € anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
e) El de l’Organisme Autònom de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), per un import de 
8.584.119,78 € anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 
f) El de l’Organisme Autònom Agència de Desenvolupament Local “Palma Activa” 6.564.251,36 
€ anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
g) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal d’Aigües I Clavegueram, 
SA (EMAYA), que presenta un resultat de -2.039.169,97. 
h) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal de Transports Urbans de 
Palma, SA (EMT-PALMA), que presenta un resultat de 500.000,00 €. 
i) L’Estat de previsió d’ ingressos i de despeses de l’Empresa Funerària Municipal, SA (EFMSA) 
que presenta un resultat de 755.413,17 €. 
j) L’Estat de previsió d’ingressos i de despeses de la Societat Municipal d’Aparcaments de 
Palma (SMAP), que presenta un resultat de 1.867.198,36€. 
 
Els Pressuposts, els estats de previsió d’ingressos i despeses de les empreses que integren el 
Pressupost general resumits a nivell de capítols i d’àrea de despesa s’adjunten com annexos.  
 
SEGON.- Aprovar inicialment la plantilla de personal comprensiva de tots els llocs de treball 
reservats a funcionaris, personal laboral i personal eventual, que s’adjunta com annex. 
 
TERCER.- Exposar al públic el Pressupost General per a 2018, les Bases d’Execució, que 
s’ajunten com annex, i la plantilla de personal, aprovats, durant un termini de 15 dies, 
mitjançant anuncis en el Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma i Tauler d’Anuncis de 
l’Ajuntament, a efecte de presentació de reclamacions pels interessats. 
 
QUART.- Considerar elevats a definitius els Pressuposts Generals per a 2018 en el cas de que 
no es presenti cap al·legació. 
 
CINQUÈ.- Remetre còpia dels Pressuposts Generals per a 2018 a l’Administració de l’Estat i a la 
Comunitat Autònoma a efectes de tutela administrativa. 
 
Tot i amb això, la Corporació acordarà el que estimi pertinent. 
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- Esmena a la totalitat del Grup Municipal C’s: 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias, buenos días. Bueno, nos encontramos ya en la fase de aprobación del tercer 
presupuesto de esta legislatura. Tras la pasada legislatura, la de los recortes, la de la descapitalización 
de las administraciones públicas, de la pérdida de derechos, de la paralización de la administración y de 
los presupuestos maquillados, estos son los presupuestos por fin ya de la consolidación de derechos, de 
la inversión pública y de la mejora de servicios. Prueba de ello es que en la nómina de diciembre los 
funcionarios de esta Casa recuperarán, por fin ya, el 100% de la paga extra que se les quitó en 2012 para 
cuadrar aquellos presupuestos. También, por mucho que pese, son los presupuestos de la transparencia 
y de la participación ciudadana, porque también consolidan las inversiones participadas por la 
ciudadanía en un proceso abierto y claro. Éste, el año que viene serán 1,5 millones, que se sumaran al 
millón de este ejercicio. Y entre los proyectos: veremos el Bulevard del carril bici del Parc de sa Riera. El 
Vivero de Son Ametler. Nuevas instalaciones infantiles en Son Espanyol. Y entre otros. Por tercer año 
consecutivo, el presupuesto del Ayuntamiento de Palma crecerá, y acumula ya un 10% de incremento 
en esta legislatura. La consolidación de los incrementos presupuestarios se refleja en un incremento, en 
un crecimiento real, del 1,5%. Que se convierte en un 3,65%, en línea con las previsiones de crecimiento 
de la economía de las Islas, si descontamos aquella operación de 2007, de suma cero, de regularización 
entre EMAYA y SMAP. Por tanto, unos presupuestos que garantizan la sostenibilidad de las cuentas 
públicas por tercer año consecutivo. Unos presupuestos reales que disminuyen la deuda, que cumplen 
con los principales indicadores de estabilidad financiera y que mantienen el fondo de contingencia, ese 
colchón de seguridad para imprevistos, en el 1%, a pesar de que ya no es requisito legal, que 
porcentualmente crecen más en inversiones que en gasto corriente, que siguen recuperando la ley de 
capitalidad y aportando fondos como la financiación del BEI para la compra de Autobuses, que 
mantienen la congelación general de los tributos a la vez que incrementan la progresividad de los 
mismos, que invierten por primera vez  en este ayuntamiento, en administración electrónica, que, 
también por primera vez, dedican recursos a reducir las obligaciones pendientes históricas, un 
presupuesto que capitaliza los recursos humanos del ayuntamiento con técnicos y puestos directivos, 
que no son altos cargos, que no son funcionarios, que no son cargos de confianza sino altos 
funcionarios, a la vez que avanza en ampliar los servicios municipales en lugar de venderlos tras 
haberlos depreciado. Con un importe de casi 418 millones de euros, destaca el incremento de dotación 
de las áreas sociales: Bienestar y Derechos Sociales, Igualdad y Derechos Cívicos, Educación, Ocupación, 
Vivienda e Igualdad que en conjunto aumentan en más de 2 millones de euros, siendo el presupuesto 
social más alto desde 2012. Una parte importante del aumento presupuestario procede de la 
consolidación en la recuperación de los derechos perdidos por el funcionariado y por el personal laboral, 
para el cual se continúa con el pago de la carrera profesional, con 2 millones de euros adicionales al que 
ya se había presupuestado. Además, como he dicho, la parte pendiente de la paga extra no se 
presupuestará en 2018, porque será abonada este ejercicio. También hay un aumento de presupuesto, 
por la continuación de los proyectos de la convocatoria para la selección de Estrategias de Desarrollo 
Urbano Sostenible cofinanciadas por el programa europeo FEDER y que afectará a los barrios de Litoral 
Poniente: el Jonquet, el Terreno, Santa Catalina, Son Armadans, Porto Pi y Cala Mayor. Con un aumento 
este ejercicio de 1,8 millones de euros, llegando ya a los 3,7 millones. Este crecimiento del presupuesto 
global ha sido posible continuando con el compromiso, como he dicho, de congelación generalizado de 
la presión fiscal a la ciudadanía y rebajando el tipo del IBI para neutralizar las subidas derivadas del 
efecto de la revisión catastral de 2012, con el objetivo de no continuar cargando esos efectos de la crisis 
que aún muchos sufren en  las espaldas de los vecinos de Palma. Igualmente destaca en este ejercicio 
también, el aumento efectivo del IBI para grandes superficies, adecuando el tipo a un tributo realmente 
progresivo donde pagan más los grandes inmuebles. Como en el año 2017, las operaciones de inversión 
se realizan con un presupuesto propio, sin recurrir a ninguna operación de endeudamiento, por lo que 
no hay ninguna nueva operación de crédito prevista para este ejercicio 2018. Además, el presupuesto 
presenta una rebaja del gasto financiero para el pago a los bancos del 7,7%, fruto de nuestra buena 
gestión y nuestros buenos resultados. Siguiendo con el acuerdo de Pleno para aplazar las 
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amortizaciones del Plan de Financiación a proveedores y consecuentemente el Plan de Saneamiento 
aprobado, se han reducido estas amortizaciones por valor de 9,5 millones de euros para hacer frente a 
gastos que disminuyan las obligaciones pendientes de ejercicios anteriores, como son consumos 
eléctricos o intereses de demora. Y también como he comentado una vez realizada y aprobada la hoja 
de ruta en este ejercicio 2017, es importante destacar un presupuesto de 600.000 euros para iniciar la 
transformación del Ayuntamiento en una verdadera administración electrónica. Esta inversión, 
conjuntamente con el nuevo contrato de servicios informáticos y aplicaciones web, abrirá una nueva 
dimensión y propiciará un salto cualitativo en la actualización tecnológica de los procedimientos 
internos y de los servicios para poner, definitivamente, la tecnología al servicio de los ciudadanos. Y 
también finalmente quiero destacar la mejora de los servicios que estamos, que incluimos también en el 
trabajo de recuperación de algunos servicios externalizados, que se iniciaran en el ejercicio 2018, como 
es el caso de una guardería, una escoleta, del servicio de atención del 010, que está incorporado dentro 
del contrato famoso de informática municipal. Y en este marco destaca también el nuevo contrato de 
servicios informáticos y aplicaciones Web, que permitirá un salto cualitativo en la actualización 
tecnológica de los procedimientos internos y de los servicios de la ciudadanía. Así estamos pues ante 
unos presupuestos sociales, que un año más crecen, que reducen el coste financiero, que incrementan 
las inversiones, y que son unos presupuestos sociales, con más gasto social en los últimos años. Por 
tanto con estos datos, con esta información y con este presupuesto, es normal que pida el voto 
favorable para apoyar estos presupuestos, para permitir que sigamos aplicando las políticas sociales que 
llevamos a cabo a nuestros ciudadanos.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. García, ha contribuido usted a que el nivel de catalán baje en este Ayuntamiento 
de Palma, con lo cual el Sr. Carrió ya ha tomado nota, cuando usted ha hecho su intervención. Lo digo 
porque como nos lo dice él a nosotros constantemente, me gustaría decírselo yo también a usted. 
Respecto a este presupuesto, primeramente le voy a demandar una cosa, deberían ustedes haber 
cumplido su palabra, cuando nos anunciaron que nos entregarían borradores, cifras, y a empezar a 
poder ver datos que ustedes iban a manejar en este presupuesto sobre el mes de septiembre. Yo la 
verdad es que me quedé gratamente perplejo, cuando usted me dijo que en el mes de septiembre nos 
pasarían datos. Ya ven ustedes que no ha sido así. Ha sido que hemos llegado al jueves pasado, cuando 
ustedes nos han facilitado la documentación del presupuesto, y hemos tenido que ir como cada año 
corriendo, para poder ir viendo los datos que ustedes nos facilitaban, y para poder llegar a la conclusión 
que no se trata más que otro presupuesto más, en que aparece un presupuesto dividido en tres, un 
presupuesto donde ustedes han retrasado esta tramitación, porque estaban en un tira y afloja, porque 
cada vez se les va acercando más el momento fatídico que ven venir ustedes, con la respuesta que van 
teniendo hacía las cosas que gestionan en este ayuntamiento, y cada uno de ustedes va tirando hacía su 
bloque, hacía su partido. Por tanto, nos encontramos en un tercer presupuesto dividido en tres y ahí lo 
tenemos. Siguen buscando ustedes un presupuesto con un proyecto estrella. Yo no lo entiendo. Quieren 
buscar ustedes un proyecto estrella donde poner la placa, no encuentran donde poner la placa, y van 
dando vueltas por Palma pero la realidad del propio presupuesto les impide este tema. Fíjese usted que 
cuando habla del presupuesto y habla de la reducción del coste financiero, la amortización de la deuda y 
el pago de intereses duplica lo que van a destinar a inversiones en este ayuntamiento. O sea fíjese usted 
como empezamos el asunto. Y el gasto corriente nuevamente vuelve a abarcar todo lo que es el 
presupuesto. Y claro hasta produce serias dificultades en el movimiento de partidas presupuestarias, 
cuando queremos hacer enmiendas. Porque está ahí ajustado en ese punto. Nuestro deseo hubiera sido 
que el presupuesto hubiera ido enfocado al beneficio de la ciudadanía, pero de una manera real. ¿De 
qué manera podemos hacerlo cuando tenemos el famoso 2% encima? Pues miren ustedes, una es 
bajando la presión fiscal dentro del propio ayuntamiento, los impuestos, las tasas y los precios públicos, 
que tampoco han bajado. Y otra vertiente, empezar a negociar de una manera real, cierta y anticipada, 
con el tema de los fondos que vienen de capitalidad de la Comunidad Autónoma, y del Impuesto del 
Turismo sostenible. ¿Qué ha ocurrido con este tema? Que ustedes a última hora han llegado y han 
presentado un presupuesto y todavía no tenían resuelto el tema de capitalidad, o no nos daban a 
nosotros traslado en el tema de capitalidad, y han tenido que hacer la reunión a posteriori, y vemos lo 
que hay. Vemos lo que hay, que a pesar que dicen ustedes que hay un millón más, la cuestión es que 
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todavía no sabemos esos tres millones de Movilidad, si están confirmados o no, porque no aparecen en 
su enmienda cuando ustedes la presentan. Y por tanto en la negociación, en la negociación que han 
tenido ustedes con el Gobierno, vean que el propio presupuesto del Gobierno de la Comunidad 
Autónoma, se incrementa en 334,5 millones de euros. Y no pueden llegar aquí los 30 millones para 
cumplir lo que es la Ley de Capitalidad, con la capital de la Comunidad Autónoma, con el Ayuntamiento 
de Palma, que sería el destinar los 30 millones. Por tanto, ya ven ustedes, aparece en el presupuesto, 
sobre el tema del Impuesto turístico 407.000 euros. Luego saben que hay 1,2, bueno pues ya me dirán 
ustedes donde aparecen esos dineros. Por otra parte, vemos que durante dos años, estamos los 
partidos de la oposición presentando propuestas al Pleno del ayuntamiento, transaccionando, 
presentando en votaciones, llegando a acuerdos, y hemos llegado al punto en que la democracia, la 
transparencia, la participación, no sé para quién debe ser, para nosotros nos queda un tanto exigua. Y le 
voy a decir porque nos queda exigua, porque es que al final hemos tenido que crear una Comisión 
especial para ver que es lo que se cumple y lo que no se cumple, pero lo cierto es que cuando vamos a 
ver el reflejo de lo que se cumple, lo que se ha transaccionado, y lo que se ha aprobado en el Pleno de 
este ayuntamiento, no aparece en el presupuesto, fíjese usted, no aparece en el presupuesto. Yo creo 
que son razones suficientes para que nosotros estemos aquí, poniéndoles a ustedes una enmienda a la 
totalidad del presupuesto, al no incluir, primero fondos de capitalidad. Fondos de capitalidad que nos 
enseña usted como enmienda, y yo ya se lo comentaba ayer por la tarde en la propia Comisión. Mire 
usted, a mí que me dé usted unos proyectos que no voy a poder ni discutir, que no voy a poder ni 
enmendar, que no voy a poder ni poder cambiar, no me sirve más que a modo informativo, de lo que 
ustedes han pactado o les han dicho que tienen que poner o en esos proyectos. Y en esos proyectos ya 
nos cuelan alguna, como por ejemplo el CAC de la prisión, ya me dirán ustedes como vamos a explicar a 
determinadas barriadas de Palma, que se van a gastar ustedes 600.000 euros en el CAC de la prisión. 
Pero bueno, esa es otra cuestión. Yo creo que la oportunidad de negociar, la oportunidad que les dimos 
nosotros con el tema de la moción que se discutieran los proyectos en el Pleno del Ayuntamiento de 
Palma, antes de poder llevar esa negociación a lo que era capitalidad, han perdido ustedes esa 
oportunidad, y nuevamente nos presentan una especie de catálogo con unas cantidades y nos dicen, 
esto es lo que va a haber de capitalidad. Pues mire usted, yo ahí no le veo ninguna participación, ni 
votación ni le veo nada, lo pactan ustedes y vienen ustedes con las cantidades. Además nos gustaría 
saber si hay dinero de libre disposición, porque en el presupuesto únicamente aparece capitalidad, unos 
dineros de capitalidad del año 2010, que son 200.000, 220.000 euros, y 3.200.000 de 2011 que nos 
gustaría saber si esto está en programas concretos para ejecutar o están en libre disposición esos 
3.200.000. Otra cuestión que a nosotros nos preocupa es el tema del rescate del parque de bomberos, 
el rescate del parque de bomberos saben ustedes que hemos estado presionando y hablando de este 
tema constantemente porque es que nos va a llegar a costar lo que costó el Palacio de Congresos, es 
decir, y son 25 millones de euros en este momento, tal como nos indicaba la Regidora de Seguridad que 
hizo mención a este tema, el rescate de esa concesión. Yo creo que es una cuestión que deberían haber 
negociado a cargo de esos fondos de capitalidad, y le hubieran quitado una carga a este ayuntamiento, 
una carga que cada año es de más de 4 millones de euros, y ahí no se ha ido a ver ese tema. Otra cosa 
¿qué ha ocurrido con el Palacio de Congresos? ¿Qué ha ocurrido? Ya lo tiene Meliá, ya está. ¿Y las 
cuentas? ¿Y el dinero que nos tenía que devolver la Comunidad Autónoma que habíamos nosotros 
aportado a esa sociedad al 50%, que era un 50% un tanto especial? Que resulta que en ese 50% uno 
daba y el otro mira, y ese es un tema muy importante para nosotros, porque es que nosotros hemos ido 
a informarnos y resulta que el Ayuntamiento de Palma todavía no ha reclamado 8,1 millones de euros 
que están en esa cuenta, y que tienen que ir a los fondos del ayuntamiento. ¿Por qué no reclaman el 
dinero? Reclámenlo. 8,1 millones Sr. García. Claro, y ese dinerito tiene que venir al ayuntamiento, y hay 
que hacer un cálculo de cómo ha quedado esto, a ver como liquidamos el tema con la Comunidad 
Autónoma, que aquí siempre en las liquidaciones, siempre salimos perdiendo. Y es una cuestión 
fundamental, fundamental. Por tanto yo les, yo creo que queda fundamentado perfectamente lo que es 
la enmienda a la totalidad del presupuesto, yo creo que ustedes seguirán buscando ese proyecto 
estrella, que es como en busca del arca perdida, para buscar el bosque mágico, van a buscar no sé algún 
carril de algo para ponerle ahí una placa o algo, pero no llegan a encontrarlo, tienen esa dificultad y esa 
dificultad se la da el propio presupuesto. Un presupuesto que por otra parte le diré, cierto es, desde el 
año 2010 es el primero que supera los 415 millones, yo creo que da eso indica que la economía de 
nuestra ciudad, pues está mejorando y va funcionando de otra manera, lo cual nos congratula, pero que 
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esa división que han hecho ustedes entre tres, no permiten esos proyectos transversales, que yo creo 
que serían importantes para nuestra ciudad, y no ir buscando ese proyecto estrella sino ir buscando el 
bienestar de todos los ciudadanos de nuestro municipio, de nuestro municipio Palma. Muchas gracias.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Molt bon dia Sr. Batle, Molt Honorable Sr. Batle, Il·lustríssims regidors. Per tercer any consecutiu el 
meu grup municipal, es veu en l’obligació de presentar una esmena a la totalitat d’aquest pressupost, i 
ho fem perquè són els pitjors pressuposts per Palma en aquest moment. Uns pressuposts que no creen 
serveis, incrementen tarifes, introdueixen copagaments, i a més, i ara es podria fer, no baixen imposts. 
Ho vull dir alt i clar, estam perdent l’oportunitat de retornar en els ciutadans part de l’esforç que varen 
haver de fer en els moments més difícils. El nostre grup defensa amb un càlcul molt realista, que aquest 
ajuntament pot baixar la contribució urbana, és a dir el IBI, a tots els palmesans en 10 milions d’euros. 
És el moment i l’ocasió, el moment i l’ocasió és ara, és aquest moment. Quina millor mesura social es 
pot fer en aquest Consistori que baixar els imposts en els ciutadans? A què espera Sr. Batle si ara que 
pot no només vostè no ho fa, sinó que puja tarifes, augmenta copagaments socials, i en crea de nous, 
tenim ben clar que no ho farà mai. No perquè no pugui sinó perquè no vol, perquè s’estimen més tenir 
aquests doblers en el seu calaix, per poder gastar, perquè bàsicament el que volen és gastar aquests 
doblers, que deixar-los a la butxaca dels ciutadans. Rebutgem aquests pressuposts per lo que són, 
aquests són uns pressuposts partidistes, són la prova més evident de que no estam davant un govern, 
estam davant tres governs, que fan política i equilibris per poder amb els doblers de tots els palmesans 
dividir-se les seves particulars parcel·les, però en el veïnat, fart de tenir les voravies destrossades, des de 
Son Rapinya fins a San Jordi, a comerciant que no té llum tant a General Riera com a Luca de Tena, o a 
les associacions ningunejades de Nou Llevant no els importen els seus problemes interns, no en són 
culpables, malament ells paguin les conseqüències. Aquests són uns pressuposts ideològics, robats a la 
participació de l’oposició, precisament per aquells que defensaven que els comptes municipals havien 
d’esser un exercici de transparència i d’acord. Uns pressuposts que donen barra lliure a les seves 
curolles ideològiques des de la imposició del català fins a la memòria històrica. Aquests són uns 
pressuposts clientelars, sense cap ambició més que acontentar en els seus sense un model clar, un 
comptes que es tornen a convertir en una ocasió perduda per fer realitat les suposades prioritats del 
Pacte, que està ben clar, no són l’emergència social, que no són els desnonaments zero, i que no són la 
sensibilitat cívica. Ja li he dit que rebutgem aquests pressuposts per lo que són, partidistes, ideològics i 
clientelars, però també per lo que no són, aquests no són per molt que vostè ho digui, uns pressuposts 
socials. La prova més evident és que amb uns comptes expansius, amb més ingressos que mai, vostès 
imposen un copagament al servei d’ajuda a domicili. I a més, incrementen el copagament al servei de 
promoció de l’autonomia personal i no creen ni una sola nova plaça d’acolliment, ni una sola. Qui havia 
de dir a qualsevol dels seus votants que amb aquest govern de vostès municipal, son pare o el seu padrí, 
amb una pensió de 600 euros, acabaria pagant 60 euros per un servei que amb el Partit Popular era 
gratuït, pagaven 0. Nosaltres el puc assegurar que acabarem amb aquest copagament. No és social, 
perquè l’oficina antidesnonaments heretada del Partit Popular, no només no ha millorat la situació, i no 
ho dic jo, ho diu el Tribunal Superior de Justícia, que diu que a Palma ara es produeixen el mateix 
nombre de desnonaments que fa 2 anys, sinó que a demés ha empitjorat, ja que en aquests moments 
no disposa de pisos pel reallotjament de persones desnonades. Persones a les que vostès criden per dir-
los que la única alternativa és un alberg municipal, i no ho dic jo, ho hem sabut recentment en els 
mitjans de comunicació. No és social perquè no ofereix solucions de vivenda. D’un cop es carreguen el 
58% del pressupost de Palma Habitada. És el reconeixement d’una mala planificació, i l’evidència de que 
el seu model de l’habitatge és erroni, canviant i sense objectius definits. No és social, perquè castiguen a 
les famílies. Mirin, tenim més de 420 famílies pendents d’una plaça a una escoleta municipal, lluny 
d’oferir solucions aquest ajuntament, com bé ha dit el regidor, municipalitza una d’aquestes escoletes, i 
a demés creen una plaça per un gerent. Amb aquest import, 250.00 euros, nosaltres milloraríem la 
dotació del bo escolar, per donar una solució a 120 famílies, i de cop baixaríem  la llista d’espera amb un 
25%. Mirin, a demés vostès renuncien a fer les bases del bo escolar d’una manera més justa i més 
equitativa i més proporcionada. Tampoc són uns pressuposts amb un projecte de ciutat. Els teatres 
municipals tenen una indigna d’una capital com Palma, mentre dediquen milers i milers d’euros anuals a 
política lingüística, la marginació del castellà Premi Ciutat de Palma o a la memòria històrica. En matèria 
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de Mobilitat, incrementen les partides destinades a estudis, programes i a propaganda de la EMT, 
mentre empitjora el servei de totes les línees. Ja sé que me diran que han comprat nous autobusos, 30, 
però aquests es destinaran a la substitució de vehicles antics, per lo que no tindrem una millora real a 
les freqüències. Nosaltres reforçaríem les línees més saturades, com la 3, la 15 o la 29, entre d’altres. 
Perquè a nosaltres sí que ens preocupa el transport públic. Continuen abocant doblers, enguany 
425.000 a un Pla General sense data d’aprovació, mentre les voravies de la ciutat estan destrossades i 
plenes d’herbes, i els veïnats del Arenal encara esperen avui una connexió peatonal entre Can Pastilla i 
el Coll d’en Rabassa, que fa dos anys varem aprovar en aquest Ple. Donen barra lliure a la creació d’alts 
càrrecs, 16, 16 alts càrrecs més en lo que duim de legislatura, mentre els policies de barriada 
desapareixen per desesperació de les entitats i dels veïnats. Tampoc són uns pressuposts participatius, 
per molt que vostè ho digui Sr. Regidor. Han tudat 100.000 euros en vendre una falsa participació al 
pressuposts, mentre impedeixen a l’oposició fer les seves aportacions. Lo que hem viscut en aquest 
procés d’aprovació d’aquest pressupost, no és propi d’una democràcia, és un abús de poder, que només 
posa en evidència el tarannà dictatorial d’aquest Pacte. I tampoc són uns pressuposts responsables, 
perquè perden l’ocasió de fer una revisió a la baixa dels imposts i les taxes, i perden l’ocasió d’acabar 
amb el tarifazo de l’aigua, que ens converteix en la quarta aigua més cara d’Espanya. Són uns comptes 
irresponsables, perquè gestionen malament, i prova d’això és que Emaya per segon any consecutiu 
acaba amb dèficit, ho repeteixo Emaya per segon any amb dèficit. I com és evident no precisament per 
tenir una Palma més neta. L’any passat varen reduir l’aportació municipal d’Emaya, aportació que a la 
vista dels seus resultats negatius, enguany s’hauria d’haver augmentat, ja paguem l’aigua més cara 
d’Espanya com deia abans, i els ciutadans estan segurs, poden estar segurs d’una cosa, que nosaltres 
acabaríem amb aquest tarifazo d’Emaya. Són irresponsables perquè viuen instal·lats en la inèrcia, 
aprofiten els fruits d’una política econòmica, la del Partit Popular, però no fan res per mantenir aquest 
impuls, i el dinamisme econòmic. Ni el comerç, ni els emprenedors ni la iniciativa particular, troben en 
aquest ajuntament un aliat, més bé tot al contrari, entrebancs, tràmits, clàusules lingüístiques absurdes, 
i més i més imposts. Sr. Batle, som un partit responsable, ho hem demostrat al govern i també a 
l’oposició, per això si aquests fossin uns pressuposts bons per Palma, no tingui cap dubte, si aquests 
pressuposts baixessin els imposts, si aquests pressuposts milloressin els serveis, no tingui cap dubte que 
avui votaríem a favor. Però no fan res de tot això, i a més posen en perill l’estabilitat econòmica de 
Palma, i això sempre es tradueix en impagaments, quiebres i atur. Sr. Batle, aquests pressuposts, no té 
cap benefici, cap ni un a la vida quotidiana d’un ciutadà, qualsevol, i a demés no millora l’entorn de 
Palma. Vostès disposen en aquest moment en el pressupost, de 43 milions més d’ingressos que l’any 
2015, sense comptar Sr. Regidor, que vostè no ho diu, amb la baixada d’interessos, i sense comptar que 
no amortitzen, els han tirades per d’aquí dos anys. Amb aquests 43 milions més, no baixen imposts, amb 
43 milions més no creen cap nou servei, amb 43 milions més creen un nou copagament, amb 43 milions 
més no hi ha cap nova plaça d’acolliment, 43 milions més segueixen sense cap pis per reallotjar a les 
famílies desnonades, 43 milions més i més de 400 famílies no tenen una plaça a una escoleta municipal. 
43 milions més i Palma està més bruta que mai, 43 milions més i un transport públic saturat. 43 milions 
més i fulminen la figura del policia de barri, 43 milions més i paguem l’aigua més cara. No Sr. Batle, no 
serem còmplices d’uns comptes que amb 43 milions més no milloren en res la vida dels veïnats ni de les 
seves barriades. Uns comptes opacs, sense participació, dictats per prioritats partidistes entre els seus 
tres partits, i summament insolidaris, perquè no ofereixen solucions als qui més ho necessiten. Per tot 
això votarem no als seus pressuposts propagandístics, i presentem aquesta esmena a la totalitat. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Voldria aclarir perquè estan, s’estan referint constantment en els pressupostos de 
política lingüística, que els pressupostos de política lingüística en aquest ajuntament, són un 0,01% de 
tot el pressupost. Ho dic per aclarir a la gent de que estam parlant. Molt bé Sr. Adrián.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Sr. Bauzá, la izquierda normalmente no tiene proyectos estrella, la izquierda 
normalmente no tiene proyectos estrella de grandes inversiones y grandes Palmas Arenas y cosas 
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similares. No nos buscan a nosotros, miramos servir a la gente que lo está pasando mal básicamente, y 
arreglar estos problemas, no vamos por grandes inversiones. Ya sé que no se lo creen, no lo pueden 
entender pero es así. Hablan de bajar la presión fiscal, tanto en Ciudadanos como el Partido Popular. Y 
luego además lo relacionan con la regla de gasto. ¿Ustedes saben que una bajada? A parte que nosotros 
hemos congelado generalmente los tributos. ¿Sabe usted que una bajada de los tipos, de los impuestos, 
supone también más presión, una bajada de la regla de gasto de Montoro? ¿Sabe que significa bajar 
más todavía las capacidades de los ayuntamientos de prestar servicios a los ciudadanos? Luego, en su 
enmienda a la totalidad podría ser una, haber sido una enmienda a la capitalidad, y lo que ha perdido 
usted es aquí una oportunidad de debatir sobre los proyectos de capitalidad que se llevan a, que se 
llevaron a aprobación. ¿Están aprobados por el Consell de Capitalidad? Sí. ¿Son susceptibles de debate? 
Por supuesto. ¿Ha desaprovechado usted su oportunidad, como yo dije, de traerlo al debate de 
presupuestos estas inversiones? Sí. Y en cuanto al Palacio de Congresos, quiero decirle que dentro del 
Plan de saneamiento, están incluidas la recuperación del nuevo parque de bomberos, que se está 
tramitando desde el inicio de la legislatura, y gestionando con el Govern esa recuperación, y que es muy 
complejo, es un trámite muy complejo pero que estamos avanzando, y como es acuerdo de este Pleno 
nuestro objetivo es conseguirlo. Y en este presupuesto sí que está incluido, y no son cuatro millones sino 
son tres, 3.200.000. Y en cuanto al Palacio de Congresos, si miran la partida de ingresos del presupuesto 
de este año como la del año pasado, verá que hay una partida de ingresos de devolución de la deuda de 
Palacio de Congresos, Ayuntamiento de Palma. En cuanto al Partido Popular, gasto social. Usted siempre 
dice que lo que importa es el presupuesto y lo que se pone en el presupuesto. Gasto social. Es evidente, 
este es el gasto social y es, son los tres presupuestos más altos de los últimos años. En cuanto a 
esfuerzos que han hecho los ciudadanos por el Partido Popular, no por la crisis, por el Partido Popular, y 
lo que han estado pagando los ciudadanos y que hay que devolverle: reforma laboral, reforma judicial, 
recortes en educación, recortes en sanidad, subida de IVA, subida de IRPF, subidas de tasas 
universitarias, bajada de las becas, nuevos impuestos, incluso el impuesto al sol, paso de deuda privada 
de los bancos a deuda pública. Déficit del Estado salvado por los ayuntamientos y por las comunidades 
autónomas que no gobiernan. Todo esto no se puede recuperar con un presupuesto del ayuntamiento. 
Piden reducción tributaria, una vez más, es que son ustedes especialistas en bajar los impuestos cuando 
no están gobernando. Deben seguir siempre en la oposición, así los ciudadanos no tendrán que pagar 
más impuestos. Y le quiero recordar que en tema de IBI estamos entre las 10 capitales de provincia con 
menos presión fiscal absoluta de IBI. Hablan de sostenibilidad de las cuentas públicas que no son 
sostenibles. ¿Cómo que no? Disminuimos la deuda, cumplimos con sostenibilidad financiera, 
capitalizamos, tanto en personal como en inversiones en el ayuntamiento, y los datos nos avalan. Y son 
unos datos que nos avalan en la buena gestión de las cuentas. Y además como medida primera en este 
ayuntamiento, vamos a dedicar 600.000 euros en la racionalización de la administración, mediante la 
inversión en administración electrónica, algo que ustedes tendrían que haber iniciado la legislatura 
pasada, y ni siquiera lo olieron. También hablan de que tenemos menos amortizaciones. Tenemos una 
amortización de más de 6 millones de euros por sentencias de ejercicios anteriores. Y tenemos, 
reducimos la amortización por una gestión que se ha hecho, por el Plan de saneamiento, que estamos 
destinando estos recursos a pagar cosas como los intereses de demora que ustedes la legislatura pasada 
no pagaban por costumbre, y esa pelota que nos dejaron la estamos pagando nosotros, y parte de eso 
es por lo que tenemos que hacer este Plan de saneamiento y esta reducción de las amortizaciones. 
También hablan de altos cargos, ustedes confunden lo que es un alto cargo con altos funcionarios, son 
cuerpos directivos, como el Director de Servicios Jurídicos, o la Directora de Secretaria. Dejen de 
engañar a los ciudadanos con lo que es, con la diferenciación de lo que es un alto cargo y un alto 
funcionario. Y también han hablado del tema de la participación y del calendario. Quiero decirles que 
este calendario ha sido ajustado,  pero por ejemplo en 2012 ustedes entre la comparecencia y la 
presentación de enmiendas, dieron exactamente los mismos días, con unas salvedades, que ustedes no 
tenían ninguna urgencia de hacerlo, que podían contar con los sábados como hábiles, y que se pasaron a 
la torera esa necesidad. Nosotros sí que hemos tenido que hacer estos plazos, para cumplir con un plazo 
muy determinado y muy concreto. Y en definitiva creo que he contestado a todo lo que han dicho. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
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“Gràcies Sr. Batle. Ara canviaré Sr. Carrió, canviaré. Miri, amb el tema lingüístic ens ha dit que hi havia el 
0,01 era lo del projecte lingüístic. Lo pitjor és que el 0,006 és lo que es dedica en el Pla d’Igualtat i en el 
tema de formació violència de gènere. Aquest encara és pitjor, que se’n dedica menys. Sí que cerquen el 
projecte estrella, sí que el cerquen, perquè ara el cerquen creant un nou desplaçament dels nostres fons 
en 650.000 per anar a fer el Palau de la presó de la carretera de Valldemosa. I sí que el van cercant cada 
vegada, cada vegada ens el van posant a damunt la taula. Un dia posen el Passeig Marítim que l’ha de 
pagar no sé qui, que llavors no sé qui els diu que no pagarà el Passeig Marítim. Un altre dia en treuen un 
altre, i estam constantment, tenim fins i tot un bosc màgic que ens baixarà la temperatura de Palma, 
que no sé si tindrem fred i tot. És a dir, cada dia estam amb un projecte d’aquest, no me digui que 
vostès no treuen els projectes estrella, perquè jo entenc, en tinc sumat ja que han fet vostès anuncis i 
anuncis i més anuncis, almenys 4, i ara que ens ha quedat també en stand by lo que és l’edifici de Gesa. 
Perquè encara esperem el informe de viabilitat que encara corria, i no sabem per on corre perquè no ha 
aparaescut mai. Bé, sí que miri que van per aquesta, van per aquest tema. A nosaltres ens agradaria 
sabre una cosa, jo tinc en el resum del pressupost que ens posen que tripliquen el fons de contingència, 
i llavors dins el pressupost no ho veig, posen els 3.700.000 que hi havia l’any passat. I en canvi en el 
resum que ens donen l’han triplicat 10 milions de fons de contingència. Llavors hi havia aquí que ens 
expliqués un poc, ja que ens parlava del tema de la recuperació del tema de la concessió del Parc de 
bombers, aquesta no transferència que es donarà per part de la CAIB de 1.250.000 del tema del Parc de 
bombers i la subvenció hi havia del Parc de bombers de 1.965.000 euros, són dues partides que enguany 
no apareixen a dins el pressupost. És a dir, coses d’aquestes van apareixent, i nosaltres veiem que en el 
tema de la despesa de personal i nosaltres assumim que el tema de la despesa de personal encara s’ha 
de millorar a dins l’ajuntament. De fet estam, i jo crec que hem col·laborat en aquest tema, i s’ha dut 
fins i tot en el Parlament, perquè tenim un problema amb les plantilles de Policia Local, i amb les 
plantilles de Bombers, que arribarà a esser greu a dins aquest ajuntament. I nosaltres haurem de 
procurar un servei, és a dir, el servei que nosaltres donem en els ciutadans de Palma, ha d’esser un 
servei que no ens deixi amb les manques que tenim ara mateix, amb cobertures que donem a un vent i a 
l’altre. I no parlem quan entrem en campanya turística, que llavors partim d’un lloc per anar-nos-en a un 
altre. Totes aquestes coses era lo que nosaltres volíem veure, i parlàvem d’aquesta transversalitat que 
nosaltres no veiem a dins aquest projecte de pressuposts. I això és lo que els demandàvem nosaltres. Jo 
crec que si haguéssim adelantat un poc els temes de negociació, haguéssim pogut millorar moltíssim 
aquest tema, però vostès no ho han volgut fer. Vostès han volgut fer un pressupost dividit en tres zones 
d’influència, a la correguda, i ens han dut corrent aquí, per resoldre un tema com és el pressupost 
d’aquest ajuntament de Palma, que és l’acte més important de tot l’any, el volen cepillar-lo en dues 
hores, i en dues hores ens trauran amb un pressupost aprovat. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Bé, intentaré contestar a tot lo que ha dit, les mentides moltes d’elles que ha dit el Sr. Adrián. Bé, 
amem, començaré pels pressuposts socials. És mentida que són, que aquests són uns pressuposts 
socials, és mentida, ja vostè pot traure quadrants però no és així. Escolti’m, es vera que un augment de 
les partides varen augmentar el pressupost anterior, i han tornat augmentat en aquest, però digui la 
veritat, vostès estan assumint una competència impròpia, una competència del Govern de les Illes 
Balears, de la CAIB, per un import d’un milió d’euros, per tant vostès assumeixen una competència d’un 
milió d’euros, n’ingressen 700.000 del Govern de les Illes Balears, per tant tenim un dèficit de 300.000 
euros. Un dèficit que aquest pressupost baixa, en el final és vera, no creen cap plaça d’acolllida nova, no 
creen cap servei nou, i en el final les ajudes econòmiques urgents que el Partit Popular, i ho vull dir, va 
passar d’un milió i mig a quatre milions d’euros, quan teníem un crisis molt forta, molt contundent, i 
d’aquest milió i mig a quatre milions. Vostès cada any la van baixant, escolti’m, socials de què, si vostès 
cada any, ja fa tres pressuposts que baixen les ajudes econòmiques urgents per lloguer, per llum, per 
aigua. Això són socials? Digui la veritat. Clar que han pujat les quantitats, vostè mostra un quadre que 
han pujat les quantitats, però assumeix unes competències que són impròpies, i no arriben en el ciutadà 
de Palma. El ciutadà de Palma te més llista d’espera que mai per tenir un servei municipal, i això no 
havia succeït mai, i vostès mentre baixen aquestes partides. Han creat cap servei nou? No. Han creat cap 
plaça d’acollida nova? No. Han incrementat tots els copagaments? Sí. Han creat un copagament, i una 
persona que guanya 600 euros, ara n’haurà de pagar 60, i amb nosaltres pagava 0. Sí, això no és un 
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pressupost social, per molt que a vostè li agradin els quadres, i vulgui mostrar blau i vermell. I a demés, 
els encanta canviar els logos de blau a vermell, però això no farà que aquests pressuposts siguin socials, 
perquè no arriben en el ciutadà, a les necessitats reals del ciutadà. Ens està xerrant aquí de moltes de 
coses. Nosaltres demanem una baixada d’imposts. Sí. I ara se pot, ara és el moment. Una baixada 
d’imposts del IBI, al manco de 10 milions d’euros. Perquè? Perquè tenen 43 milions d’euros més. Sense 
comptar la baixada dels interessos molt gran que vostè ha tingut, que és un estalvi per l’ajuntament. 
Sense comptar, i ho ha de dir, i ha de dir la veritat, sense comptar que el primer termini del pagament 
de pago en els proveïdors. Perquè vostè ha xerrat de pelota. La pelota la que dejaron ustedes cuando 
dejaron este Consistorio, las facturas que se encontraron pendientes de pago, esto sí que era una 
pelota. Bueno, pues para pagar esa pelota, para pagar esa pelota, en la pasada legislatura se tuvieron 
que añadir en el Pla de pagaments. El primer pago que se debía hacer ahora se ha aplazado dos años. Es 
verdad, sí, la amortización de este año del Pla de pagaments se ha aplazado para dentro de dos años. 
¿Qué hacen con este dinero? ¿Bajar impuestos? No. Siguen creando gasto superfluo y no bajan 
impuestos. Usted me decía que si yo me lío o no me lío con los altos cargos, y me lío o no me lío con los 
funcionarios. No oiga, yo no me lío nada de nada. Directores generales, coordinadores, gerentes y 
asesores del Partido Popular 28. Directores generales, coordinadores, gerentes y asesores de este 
tripartito, para contentar a amigos, vecinos, podemitas y varios demás, 44. De 28 a 44. No me lío, no me 
lío, por muy nerviosa que se ponga la Sra. Jhardi, 619.000 euros más, 619.000 euros más. Aquests són 
uns mal pressuposts, són uns pressuposts mediocres Sr. Batle, són uns pressuposts conformistes. I 
sobretot Sr. Batle, per molt que li sàpiga greu, són uns pressuposts antisocials. Torn a repetir, no hi ha 
mesura més social que baixar els imposts, i vostès podien ara baixar 10 milions d’euros, però se’ls volen 
gastar i repartir en les seves pròpies campanyes electorals de l’any 2019. Moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Yo si no soy algo es mentiroso. Pero usted es una demagoga de los pies a la cabeza. Porque es cierto, es 
cierto que ustedes subían  las partidas de aportación a Emaya, y subían la partida de partidas 
económicas urgentes, es cierto que la subían, pero no la ejecutaban. Era ridícula la ejecución, era 
ridículo, y le enseñaré los números, es una vergüenza como han estado engañando ustedes a los 
ciudadanos, diciendo subimos a Emaya. Y luego quedan 9 millones que no aportaban. Subimos a 
partidas económicas urgentes un millón, y la ejecución era menor que en 2011. De vergüenza, eso es, y 
yo no le quiero llamar mentirosa, porque a lo mejor no sé si lo sabe o no sabe esos datos, pero es 
demagogia pura, y engañar a los ciudadanos puramente. Usted sabe el déficit de Emaya.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sra. Durán, vostè ha intervingut. I ha vist que el Sr. Adrián interpel·lés constantment a vostè?” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
 “Me va bien porque me lo había dejado lo de Emaya.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Li demano que tingui el mateix comportament que ha tingut ell. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Con Emaya hemos hecho un ejercicio de claridad en las cuentas desde que hemos llegado. Ustedes 
hacían esta demagogia que le he dicho, presupuestaban 16 millones de euros para Emaya y le daban 10, 
9, 11, y esa es una deuda que acumulaba Emaya. Nosotros hemos presupuestado exactamente lo que 
recibe y lo que va a recibir. Y este año además hemos ajustado la aportación, porque Emaya, el 
ayuntamiento debe pagar el agua a Emaya. ¿No lo sabían ustedes? No vale una simple aportación y no 
pagar las aguas. Está todo, está bien hecho. Y además Emaya las pérdidas que tiene son por un ejercicio 
de prudencia, porque Emaya tiene una sentencia ganada que no quiere aplicar. Tiene unas bolsas de 
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agua que tiene que comprar por si acaso, que quiere ponerlas, de esas que ustedes no ponían, no 
ponían, no ponían y luego se las tenían que gastar pues ya veríamos. Son unas cuentas reales, y que a 
los ciudadanos enseñan la realidad de lo que es, no esos maquillajes que hacían ustedes. En cuanto al 
Plan de saneamiento, explíqueselo, explíqueselo que el Plan de saneamiento tiene que usarse para unas 
cosas concretas, no se puede usar para lo que usted quiera. Nosotros aplicamos la ley, no hacemos lo 
que, como hacían ustedes lo que les da la gana. Y en cuanto a altos cargos, ustedes no creen en la 
administración pública, y ustedes la paralizan, y por eso no necesitan altos cargos. Nosotros 
necesitamos equipos, es la realidad, es la realidad. Y en cuanto a Ciudadanos, nuevo Parque de 
Bomberos, hay una reestructuración de las cuentas, porque está el proyecto de recuperación de la 
concesión, por eso las modificaciones que usted ve. Eso es lo que ve. Y en cuanto a que si estamos el 
partido dividido, de cuanto hemos tardado en tramitarlo, son unos presupuestos complejos, por eso 
avanzamos, pero hay un debate muy interesante en el interior. Yo le voy a decir una cosa, son los 
presupuestos en los que más he disfrutado de prepararlos, y con eso es suficiente.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Sr. Batle, per una qüestió d’ordre, jo li voldria demanar en el secretari. Queda rebutjat? El recompte 
dels vots.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“El recompte dels vots són 14 l’Equip de Govern, 13 els vostres grups. 14, 13.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Perfecte. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
“La retirada del Proyecto de Presupuestos Generales para el ejercicio 2.018, la prórroga de los 
presupuestos vigentes y la redacción de un nuevo anteproyecto en el que se tome en 
consideración las inversiones legalmente previstas. 
 
La prórroga de los presupuestos vigentes, impugnar los presupuestos de la Comunidad 
Autónoma a fin de que se recojan también las citadas transferencias, y presentar un nuevo 
anteproyecto de presupuestos cuando se puedan incluir los ingresos legalmente previstos y 
todos los acuerdos aprobados por el Pleno”. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13  vots a 
favor (PP, C’s i Sr. Gijón) 
 
- Esmena a la totalitat del Grup Municipal PP: 
 
Es proposa: 
 
“Que previos los trámites reglamentarios se tenga por presentada esta enmienda a la totalidad 
de los Presupuestos Municipales para el año 2018”. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13  vots a 
favor (PP, C’s i Sr. Gijón) 
 
- Debat esmenes parcials del Grup Municipal C’s en blocs : 
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Primer bloc: relatiu a Benestar Social, Igualtat i Cultura  
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí gràcies Sr. Batle. Les nostres esmenes tenen en aquest bloc un caràcter eminentment social. Més 
socials que els pressuposts que ha preparat el propi govern. En primer lloc, hem eliminat una partida de 
Mobilitat i d’estudis i treballs tècnics, i la quantitat de 60.000 euros que figuraven en aquesta partida, 
l’hem destinada a la subvenció per projectes de persones que exerceixen la prostitució. Una partida que 
de 135.000 euros passaria d’aquesta forma a 196.000 euros. És evident que en aquests temes, en la 
prostitució i en el tema de la violència de gènere que tractaré després, qualsevol ajuda, qualsevol 
subvenció sempre, sempre resultarà insuficient, però és evident que les administracions públiques hem 
de fer lo possible per poder dur a terme polítiques que ajudin a solventar aquests greus problemes 
socials. Per altre banda, amb el tema de la promoció de la llengua, de la partida de 78.000 euros 
destinats a treballs externs, que bàsicament són els dinamitzadors socials, en els quals nosaltres ja 
varem manifestar la nostra oposició en el plet anterior, l’hem reduïda a 1.000 euros. D’aquests 1.000 
euros. D’aquests 77.000 euros de rebaixa, per dir-ho de qualque forma, hem destinat 25.000 euros a la 
campanya de prevenció i sensibilització contra la violència de gènere, i destinaríem 25 més en els tallers 
de prevenció d’igualtat també dins l’epígraf de la violència de gènere, que quedarien les dues partides 
per 50.000 euros cada una. En això es referia el meu company, en Pep Lluís Bauzà, que aquestes dues 
partides sumen només un 0,006% del pressupost municipal. Entenem que és una partida totalment 
insuficient, i desde luego amb el 0,1% que dediquen vostès a la política lingüística, creiem que no hi ha 
ni punt de comparació, i a demés la rellevància i el interès que sorgeix d’intentar solventar amb la 
prevenció i amb la formació que és la única forma que hi ha de lluitar contra la violència de gènere, 
perquè està clar que la via penal pues no està donant els fruits que tots desitjaríem. Creiem que és 
necessari per tant l’aprovació d’aquestes dues esmenes, i traspassar d’aquesta, de la promoció de la 
política lingüística, de la promoció de la llengua amb els dinamitzadors lingüístics, a fomentar aquestes 
campanyes de prevenció, sensibilització i els tallers d’igualtat. Per altre banda, i en el final, perquè clar, 
aquesta partida queda ja li he dit amb 1.000 euros, si fem això sumem 76.000, ens fa, perdó 70, queden 
21.000 euros. Destinaríem també 20.000 més a la inversió en edificacions també per protegir en 
aquestes persones que han sofert la violència de gènere. I també en aquest fi destinaríem 50.000 euros 
de despeses en manteniment d’edificis, i d’uns estudis tècnics d’Infraestructures, destinaríem 100.000, 
quedant la partida per tant en 182.150 euros, la partida d’inversions en edificacions, per la protecció 
contra la violència de gènere. Després també dins aquest tema de la política lingüística, dels 
dinamitzadors lingüístics, destinaríem 7.000 euros a la promoció d’un acte, o la celebració d’un acte, per 
commemorar el 40 aniversari de la Constitució, de la Constitució Espanyola. Un acte que demà en 
xerrarem més, però creiem que és de rellevància i que per tant s’hauria de destinar una partida 
pressupostària, encara que sigui petita, només serien 7.000 euros, a poder commemorar aquest acte. 
Gràcies.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Bé, en realitat aquestes esmenes que esteu presentant, totes proposen el mateix, que 
és eliminar el programa de promoció de la llengua. I no, en aquest sentit votarem no, i li explicaré el 
perquè. Una, al carrer a Palma, el 56% de les persones declaren que acostumen a parlar en castellà, el 
86% diu que habitualment ho fa en català, aquesta és una dada contundent. La llengua catalana 
retrocedeix, i ho fa clarament i especialment en les zones d’arribada de persones que no parlen català. 
La llengua és una eina de cohesió. La nostra comunitat és una terra d’acollida, i per tal de facilitar que 
aquest procés es faci en termes socials, oferim una oportunitat a totes les persones que s’incorporen, és 
necessari societat el més cohesionada possible, invertir en llengua pròpia és invertir en una societat 
culta, avançada, i capaç de fer front a les dificultats que es van presentant. Dos, la promoció de 
polítiques sectorials com és la defensa de la dona, no pot esser utilitzada per debilitar la cohesió social 
en general. Tres, confrontar els drets lingüístics i la pervivència de la llengua, enfront de sectors més 
vulnerables de la societat, és un camí equivocat. Els adversaris de les víctimes, és el model de societat 
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que només valora el consum, i d’aquesta manera la dona és valorada, es converteix per ells en un 
objecte de consum. Només canviant els valors de la societat consumista, hi haurà un canvi en el model, 
en la imatge que es té de la dona. Quatre, com Equip de Govern els agraïm la seva preocupació, i que 
tots es sumin en aquesta lluita, que veritablement ens preocupa. Per això els animem a recolzar la 
moció que presentarem demà en el Ple de demà, dirigida al Govern de l’Estat, perquè dotin de més 
recursos i financiació per fer front, en els ajuntaments per fer front en aquest problema social. I 
cinquena, la llengua catalana no té un Estat que la defensi, tot al contrari, l’Estat espanyol després de 40 
anys de democràcia, segueix qüestionant el que diu la mateixa Constitució, que la nació espanyola està 
formada per nacionalitats i regions, és a dir, és un Estat plurinacional i plurilingüístic. És urgent que 
aquells que defensen esforçadament la Constitució, sàpiguen valorar les diferencies culturals de l’Estat, i 
les defensin veritablement. Avui necessitem un canvi constitucional, no festejos centralistes. I bé, per 
acabar, no només van d’atacs a la llengua, sinó també de model urbà. Un model urbà de qualitat i 
sostenible, que vostès no valoren i que volen impedir. No eliminarem els estudis i treballs tècnics de 
Mobilitat, Palma necessita accions planificades, per esser una ciutat sostenible i moderna. Cada dia ens 
arriben exemples de ciutats que han de prendre mesures contundents i prohibicions de circulació atès 
els seus alts nivells de contaminació. Ara, encara estam a temps per fer de Palma una ciutat de qualitat, 
on la convivència del ciutadà amb els vehicles sigui efectiva, per això necessitem aquests estudis. 
Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Es tremendamente inaudito que frente a una propuesta de mejora de las condiciones 
de personas en situación de vulnerabilidad social, la Regidora de este ayuntamiento, que precisamente 
se dedica a esta materia, haga un alegato exclusivo de defensa de la lengua catalana. Vamos, que las 
personas vulnerables les importa no digo el que. Debería usted más hablar de las personas que están en 
esta situación, y no hacer estos alegatos. Yo entiendo la propuesta, nosotros votaremos a favor de todas 
las enmiendas. Lo que no entiendo es que el Equipo de Gobierno no vote a favor de estas propuestas. 
Sra. Borràs, usted va a tener muy difícil justificar en el Consell de Serveis Socials, que usted vota en 
contra de la mejora de las condiciones de las personas que sufren explotación sexual. O un programa 
para acoger o incrementar las plazas de acogida a víctimas de violencia de género, u otro programa de 
sensibilización de esta lacra que vivimos en esta sociedad. Sr. Molina, usted también lo va a tener muy 
difícil en el Consell de Dona, justificar que usted vota a favor por ejemplo de que se promocione el 
catalán en barrios vulnerables como Son Gotleu y en cambio vota en contra que se incremente las 
subvenciones a entidades que trabajan con personas que ejercen la prostitución, incrementar plazas 
para acogida de niños y mujeres víctimas de violencia de género, o programas de sensibilización contra 
la violencia de género. No lo puedo entender como no votan a favor de esto, y en cambio simplemente 
se dedican a hablar cinco minutos sobre la importancia de la promoción de la lengua catalana, que por 
cierto Sr. Alcalde, el 0,01 de promoción de la lengua catalana no deja de ser un 0,01 de una competencia 
impropia municipal. No es competencia municipal la normalización lingüística, les guste o no les guste, 
no lo es. Alguno de aquí se tendrá que leer el artículo 25 de la Ley 7/85 reguladora de las bases de 
régimen local, y entender lo que son las competencias municipales. Con lo cual ese 0,01% se podría 
dedicar a competencias propias del ayuntamiento, que algunas están dejadas de la mano de Dios. Por 
todo ello nosotros votaremos a favor de las 4 enmiendas presentadas por el Equipo de Ciudadanos.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, lo que ha quedado claro después de escucharla a usted Sra. Borràs, son las 
prioridades que tenemos cada uno. Para nosotros eso es una prioridad, ayudar a esas personas que 
están en una situación de vulnerabilidad, y para usted es una prioridad la lengua catalana. Lo cual, 
siendo usted la Regidora de Bienestar Social, dice muy poco a su favor y debería replantearse un poco 
este tipo de políticas que usted representa. Usted habla de cohesión. Nosotros vivimos en una sociedad 
que ya estaba cohesionada, hablar de que el catalán lo que hace es cohesionar nuestra comunidad 
autónoma. No, pues mire la cohesión son muchas otras cosas y no solo la lengua. Habla usted de 
festejos centralistas. Yo le voy a decir una cosa, la Constitución regula las comunidades autónomas, y 
distribuye las competencias de las comunidades autónomas. Sin la Constitución hoy no tendríamos una 
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comunidad autónomas de las Islas Baleares. Sin la Constitución, nuestra comunidad autónoma no 
disfrutaría de las competencias de las que disfruta. Hablar de que son festejos centralistas suena a otro 
mundo. Pero vamos, a una realidad que es totalmente distinta a la que hablemos y a la que nos ha dado 
nuestra Constitución. Que por cierto cumple 40 años el año que viene. Nosotros vamos a mantener 
evidentemente nuestras enmiendas, aunque suponíamos que ustedes las iban a rechazar. Y lamentamos 
muy seriamente pero muy seriamente que usted realmente se plantee, bueno pues no vea que 
realmente el problema de la violencia de género, tiene que partir de estas políticas de sensibilización. 
Los talleres de igualdad, campañas preventivas, la educación en las escuelas, todo esto es muy 
importante, y nuestra enmienda iba dirigida a esta, a aumentar unos fondos que consideramos que en 
su presupuesto, son sumamente insuficientes. Y supongo que el Sr. Molina estará de acuerdo conmigo. 
Entonces, este movimiento del dinero que iba destinado a los dinamizadores lingüísticos, que realmente 
son unas figuras totalmente innecesarias en una sociedad cohesionada como la nuestra, pues 
sinceramente ya le digo que viniendo de la propia Regidora de Bienestar, deja mucho que decir.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, votarem no però estam a favor de millorar la qualitat de vida d’aquestes persones, per això, per 
això destinem 40.000 euros de capitalitat per pisos per violència de gènere, per això fem la moció del 
Govern central, i per això considerem que el català també pot contribuir com a eina de cohesió general. 
Coses que s’han fet a legislatures passades, que de cap manera l’afavoreixen, i ara pareix que se’n 
erigeixen d’embanderats. Eliminar l’observatori d’igualtat i eliminar el Reglament d’igualtat, tot això. No, 
jo explico que, ho dic per l’al·legat que ha fet abans el Sr. Sánchez. Són punts més que van en aquesta 
línea. Però vull acabar en positiu, i en aquest sentit agraeixo que es vegi la necessitat de que treballem 
tots juntament a favor d’aquests sectors més vulnerables, i per una societat més justa i sobretot 
igualitària. Gràcies.” 

 
- 607/2017, relativa a la subvenció a les entitats social de la XADPEP 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
Según los estudios de las entidades sociales de la xarxa XADPEP, las personas que ejercen la 
prostitución en Palma esta aumentando. Estas mujeres necesitan más apoyo y más medios 
para poder salir de la calle y ser atendidas. Por tanto consideramos que es necesario aumentar 
la subvención a las entidades sociales de la XADPEP.  
 
 Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

15 13400 22706                   mobilitat . estudis i traballs tècnics      0€ 

              
 Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

20 23123 48000 Subvención pera proyectos PEP 60.000,00€ 

 
- 611/2017, relativa a habitatges per acollir a dones i nins víctimes de violència de gènere  
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
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“El Ayuntamiento de Palma necesita más viviendas para acoger a mujeres y niños víctimas de 
violencia de género que tienen que huir de esa situación. Según datos de la regiduría de 
igualdad, actualmente cuenta con 40 plazas, y se está reformando un edificio municipal. Aún 
así, sigue faltando vivienda para este fin.  Por lo tanto proponemos la siguiente enmienda:  
 
 Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

11 93320 21209                   despeses diverses manteniment 70.000€ 

 11 45000 22706                              estudis i traballs técnics 100.299,92€ 

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- ALTRES TREBALLS 
EXTERNS 

1.000,00 

                     
 Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

20 23121 62200 Violencia de genero-inversión 
edificaciones 

120.000,00€ 

 

- 617/2017, campanyes de sensibilització, prevenció i educació contra la discriminació cap a 
les dones i la violència exercida contra elles 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
Pese a las campañas realizadas, y los esfuerzos que todas las administraciones realizan, la 
discriminación hacia las mujeres y la violencia ejercida contra ellas sigue siendo una lacra que 
azota terriblemente a nuestra sociedad. Para poder combatirla se hace necesario invertir en 
campañas de sensibilización, prevención y educación. Consideramos que cualquier cantidad 
que se destine a este tipo de campañas (a diferencia de otras) no constituye un gasto, sino una 
inversión que debemos promover. 
 
 Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 
ALTRES TREBALLS EXTERNS 

1.000,00 

 
         Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

20 23121 22795 VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- 
CAMPANYA PREVENCIÓ, 
SENSIBILITZACIÓ 

50.000,00 

20 23121 22790 VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- 
TALLERS PREVENCIÓ 
IGUALTAT 

50.000,00 
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- 620/2017, relativa a la celebració d’actes amb motiu del 40 aniversari de l’aprovació en 
referèndum de la Constitució Espanyola 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
El próximo año se celebra el 40 aniversario de la aprobación en referéndum de la Constitución 
Española. Esta efemérides representa la vuelta de la democracia, y la transformación de 
nuestro país en un estado moderno, a la altura de los países europeos de nuestro entorno. 
 
Al objeto de hacer posible la celebración de actos para conmemorar dicho acontecimiento, 
presentamos la siguiente  
 
 Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 
ALTRES TREBALLS EXTERNS 

1.000,00 

 
         Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

03 33802  FESTA DE LA CONSTITUCIÓ 7.000,00 

 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: Es rebutgen per 13 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP i C’s). No són presents a la votació el Sr. 
Romero (PODEM PALMA), el Sr. Rubio (PP) i el Sr. Gijón ( no adscrit) 
 
Segon bloc: relatiu a Sanitat, Infraestructura, Educació, Ecologia i Policia 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí Sr. Batle, senyors regidors. Bé, aquí el grup municipal Ciutadans presenta dues esmenes, que van 
enfocades en dos aspectes. Un, en destinar doblers a lo que nosaltres considerem que és realment 
important pel ciutadà, lo que realment li preocupa i li afecta en el ciutadà. I per un altre part, va de la 
segona esmena va destinada a començar a fer complir els acords que s’aproven en aquest Ple. Perquè 
tenim moltes proposicions que s’han aprovat per unanimitat, però que no s’han dut a terme. Referent 
en el primer, lo que considerem, que és lo que preocupa realment en el ciutadà i lo que li afecta. En 
concret és una partida del Palau Solleric, destinat a treballs externs de 150.000 euros, que nosaltres 
creiem que és positiu destinar 20.000 euros a una cosa tan important com és la formació dels agents de 
la Policia Local. Això ve perquè en el, a un Ple celebrat en el mes de gener, el nostre grup municipal ja va 
presentar una proposició on sol·licitava la dotació de detectors de renous, de la reestructuració del 
servei de la Policia Local, que es dedica en aquesta qüestió. I es va arribar a una transaccional on tots 
varem decidir destinar una partida a la formació d’aquest personal que ha de desenvolupar aquesta 
feina. Nosaltres considerem, s’havia efectivament s’havia destinat en aquest pressupost en aquesta 
formació, una quantitat de 60.000 euros, que nosaltres creiem que era escassa, i crec que sí que li hem 
de destinar 20.000 euros més i així farien un total de 80.000 euros que creiem que sí que això és un 
tema que preocupa en el ciutadà i que afecta directament al ciutadà. Per això repeteixo, hem sol·licitat 
en aquesta esmena, el destinar 20.000 euros dels treballs externs del Palau Solleric a la formació de la 
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Policia Local. Per altre banda, el segon aspecte que lo que dèiem de moltes proposicions aprovades 
inclús per unanimitat que s’han quedat a un caixó. I ens referim concretament a una esmena que varem 
presentar també el nostre grup municipal, damunt la creació d’una xarxa de banys públics per la nostra 
ciutat. Ja varem exposar que creiem que és imprescindible una ciutat moderna i cosmopolita com 
Palma, que rebem ja no només els mesos d’estiu sinó durant tot l’any, i sobretot el centre de Palma, 
arriba una quantitat de visitants molt grossa, i és increïble que no puguem oferir aquest servei. També 
som conscient que la partida que destinem i que en principi la descomptem del projecte i obra per ús 
general de la Conselleria de Mobilitat, perdona d’Urbanisme, que tenia destinat una partida de 70.000 
euros, nosaltres d’aquests 70.000 euros creiem que 20.000 euros podrien anar destinats en aquesta 
instal·lació de bany públic, i per una part també d’Urbanisme, una partida de mobiliari i panel·lació de 
l’edifici d’Avingudes, que s’havia destinat un pressupost de 40.000 euros. Nosaltres creiem que es poden 
destinar 10.00o euros d’aquests 40 a la instal·lació de banys públics. I això fa una partida total de 30.000 
euros. Sabem i som conscients que 30.000 euros no és res per fer una instal·lació de xarxa, però sí per 
començar, per provar. Anem a provar a instal·lar un o dos punts a la ciutat, i anem a provar per aquest 
estiu, amem si realment funcionen, com funcionen, si no funcionen com millorar, però ja començar. 
30.000 euros és poc, però menys és 0. Aposta creiem que aquests 30.000 euros pot esser un inici per fer 
un estudi seriós com es va aprovar per unanimitat. Anem a fer una prova, un punt, dos punts, i a veure 
com funciona. I per això ens ha estranyat també que una proposició aprovada, una transaccional feta 
per part de l’Equip de Govern i aprovada per unanimitat, vostès hagin votat en contra. Jo crec que són 
dues esmenes, res electoralistes, res polítiques, sinó que van destinades en el millorar la nostra ciutat, i 
directament que afecta en el ciutadà de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. En els companys de Ciutadans els comentaria per començar que hi ha diversos 
errors formals a les esmenes. Per exemple la primera que ha comentat amb el tema de formació i 
policia, el codi que vostès han inclòs correspon a lloguer d’edificis, és el 16200 seria el correcte. Ho dic 
perquè això també ens ha despistat a l’hora de sabre que era exactament lo que vostès estaven 
proposant. Començant pel Solleric, el Solleric ha d’esser la insígnia de les arts visuals a la nostra ciutat. 
Nosaltres com Equip de Govern creiem en la cultura i creiem en el sector, hem escoltat en el sector i a 
totes les seves reivindicacions. A dins el Solleric s’ha de fer una programació específica. També s’han de 
fer activitats educatives i de formació, que es fan de manera consensuada, insisteixo amb els artistes 
visuals, i nosaltres considerem que no s’ha de reduir en cap cas aquesta partida. Ben al contrari, la idea 
és que en propers exercicis es pugui augmentar, perquè realment el Solleric va morir d’inanició, igual 
que la Fundació Pilar i Joan Miró a l’anterior mandat. Per aquest motiu nosaltres considerem que el 
Solleric s’ha de potenciar, s’ha de treballar de manera conjunta amb el sector, i s’ha d’avançar. Amb el 
tema de la formació de Policia, efectivament hi ha 60.000 euros que s’han, que estan a dins el 
pressupost, però també recordar en el Sr. Cañellas que a demés d’aquestes partides, hi ha altres que 
també s’utilitzen i es fan formacions conjuntes, a totes aquelles àrees on se fa una feina que ha d’esser 
coordinada, per exemple entre Policia, Govern Interior, Activitats, Sanitat, etcètera, etcètera. Vull dir 
que no és només aquesta partida sinó que hi ha altres possibilitats per la formació de Policia que 
nosaltres també considerem important. En relació a la proposta, a l’esmena 601, on vostès demanen la 
instal·lació dels banys públics. Nosaltres varem fer efectivament una transaccional, on se li va oferir, i se 
li va recordar, que hi ha tota una sèrie de banys públics a dins la nostra ciutat, que ja estan i que estan 
en funcionament, com puguin esser dins els mercats municipals, que tots són públics. A tots els edificis 
que tenen qualque cosa que veure amb el nostre ajuntament, a les OACS, en els pàrkings del SMAP. I lo 
que es va dir és que es milloraria la senyalització, i ens consta que això és lo que s’està fent, que hi hagi 
una obertura d’aquests banys que ja estan disponibles, perquè hi hagi un millor coneixement. Nosaltres 
lo que reconeixíem era que per ventura no estaven adequadament senyalitzats i que es podia fer. I 
banys públics que es posen per a bens en tenim a disposició i per exemple en el Mercat de Son Fuster 
també en tenim, vull dir que no es pot dir que a la nostra ciutat no n’hi ha. Les partides que vostès 
proposen que es redueixin, per exemple la de projectes i obres per ús general, aquestes són necessàries 
per exemple per projectes que hem aprovat per Llei de capitalitat. No? Podríem posar l’exemple de la 
plaça de San Jordi, de Son Ametler o la plaça dels Nins. Nosaltres considerem que aquests projectes han 
d’anar endavant i que s’han de fer, per lo tant no ho podem descomptar. I en quant a la reducció de 
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panel·lació, de mobiliari panel·lació a edifici d’Avingudes, és molt necessari perquè per exemple s’ha 
d’incrementar l’arxiu, i no fa falta crec que recordi la importància i la rellevància de la documentació que 
està allà arxivada, i que per desgràcia pues part de ella s’ha hagut de necessitar per diverses causes 
judicials. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, pues desde el grupo Popular apoyaremos las enmiendas de Ciudadanos. Entre otras cosas porque 
nos parece importante una de las cosas que ha comentado mi compañero de Ciudadanos, que es que si 
llevamos al Pleno proposiciones, y entre todos las acordamos y encima pues eso, hay una unanimidad 
de criterio, creo que es importante que después a la hora de hacer los presupuestos, pues esos acuerdos 
se reflejen porque sino entonces al final estamos perdiendo el tiempo, realmente venimos aquí a 
debatir a proponer, estamos trasladando peticiones de los ciudadanos. El Equipo de Gobierno las da por 
buenas, y al final eso no se traduce en nada. Pues estonces eso queda en papel mojado. Entonces creo 
que es importante que todo aquello que se acuerde por unanimidad, pues se vea reflejado en los 
presupuestos. También creemos que es importante potenciar como bien dice mi compañero, lo que 
hace la función de la Policía en cuanto al control de ruidos. Todos sabemos que el tema de los ruidos en 
la ciudad es un tema importante para los ciudadanos. Se tiene que seguir trabajando. Yo creo que se 
han hecho cosas en diferentes legislaturas. Ahora tenemos ya un mapa de ruidos, que está bastante 
completo. Creo que es importante, ya no solo tener el dibujo de donde está la problemática, sino poner 
las herramientas para ese control de ruido. Y es importantísima la función que hace la Policía en ese 
tema, porque si al final no tenemos quien vaya a controlar el ruido, quien acuda a la llamada de los 
ciudadanos, poco podremos hacer en cuanto al control de ruidos. Entonces me parece fundamental 
poder formar bien a la Policía Local en ese sentido. En cuanto a los baños públicos, nosotros también 
creemos que es un tema que se debería potenciar. Es cierto que hay edificios municipales que tienen 
baños públicos, no siempre están bien señalados, no siempre están abiertos. La afluencia de turistas es 
importante pero además ya no solo la afluencia de turistas sino que también tenemos pues en muchos 
casos los propios ciudadanos, que en determinadas situaciones podrían hacer uso de estos baños 
públicos, y ya no solo redundaría en un mejor servicio tanto a ciudadanos como a turistas, sino que 
además yo creo que lo agradeceríamos todos a nivel de limpieza. Porque desde luego hay determinadas 
calles, sobretodo del centro, que desde luego se ven bastante perjudicadas por la ausencia de estos 
baños en determinados momentos, y especialmente yo creo en determinadas épocas del año donde hay 
muchísima gente en la calle. Entonces por nuestra parte vamos a apoyar las dos enmiendas de 
ciudadanos. Gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, bé, contestant primer a la Sra. Martín. Efectivament va esser un error que reconec, que la partida de 
despeses era 16200, però això és lo que té fer feina en tan poc temps. I sí, és vera que és important els 
treballs externs del Solleric, però són més importants els temes de renou, perquè aquesta partida va 
com diu la nostra esmena, destinada a la formació de la unitat que es dedicarà en això. Si vostè té 
reunions amb els veïnats, és la queixa número 1 de tots els veïnats, els renous que fan els locals, els 
renous que fan els propis veïnats. I que quan criden a la Policia Local, la Policia Local no té mitjans, no en 
té suficients, o no sap exactament com actuar. Si vostè tracta amb els veïnats es donaria compte de la 
importància que té el renou pels nostres veïnats. Per això creiem que és molt important aquesta 
partida. I contestant en el segon, Sra. Martín, jo la considero una persona seria, no me digui que tots els 
turistes que tenim aquí a mils, un dia que si tenen ganes d’anar en el bany, se’n vagin a la OAC, se’n 
vagin a un PAC, se me’n vagin a un edifici públic. Per favor, això no és seriós. Lo que estam proposant 
dels banys públics, no és una inventiva que ens varem aixecar un dematí, ho tenen totes les ciutats 
europees, totes les ciutats més importants d’Europa ho té, i les d’Espanya. Vagi a Madrid, la seva 
companya Sra. Carmena n’ha posat per tot, no, i ni a ella que mira que en diu de dois, se li havia ocorrit 
dir que si tenen ganes de fer les seves necessitats se’n vagin a un PAC o a una oficina municipal. Siguem 
un poquet seriosos. I no me digui que també disposem de banys mòbils per quan fem una activitat. No 
ens referim en aquest tipus de banys. Ens referim a un tipus de banys seriosos, correctes, integrats a 
l’entorn. Crec que no estam xerrant de les mateixes coses. Sí que s’han de senyalitzar, i no només 
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senyalitzar els que tenim en els aparcaments, a demés de senyalitzar adequar, perquè fan pena, fan 
pena. Perquè estan, tant els urinaris com les portes com els lavabos fan pena. Podem començar per 
aquí. Això no descarta un altre opció, de posar a punts estratègics uns banys públics integrats a l’entorn. 
Crec que xerrem de coses diferents Sra. Martín. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, Sr. Cañellas miri, la Sra. Carmena diu tants de dois com ampliar la xarxa d’escoletes, ampliar la xarxa 
residencial, etcètera, etcètera, tot això que en Montoro no li està deixant fer. Vull dir, jo crec que la 
feina és inqüestionable, crec que és un ajuntament en el que a demés demà des d’aquí se li donarà 
suport en la situació tan lamentable que està vivint en aquests moments. Per lo que fa al tema de 
renous, miri, ara mateix mentre nosaltres estam aquí, hi ha reunió de la Comissió tècnica de renou, on 
participen quatre Regidories, personal tècnic especialista, i on està per descomptat Policia, ho 
coordinem des de Sanitat, i on també participa la defensora de la ciutadania per exemple. I avui estan 
xerrant precisament de tota una sèrie de locals on hi ha tota una sèrie de dificultats. És a dir que per 
part d’aquest Consistori, s’hi està fent feina amb el tema de renous, des de la part política i també molt 
des de la part tècnica. I des d’aquí vull agrair tota la feina que s’està fent. A demés en el pressupost, no 
sé si ho ha pogut comprovar però també tenim de l’any passat a capitalitat se varen comprar 
sonòmetres, i enguany tenim tant calibratge està recollit, tant calibratge com la compra de nou 
material. Les Regidories estan fent feina de manera coordinada, i se’ls està donant els recursos, que 
sempre podem dir que se’n puguin necessitar més però se’ls hi estan donant tant els recursos materials 
com humans per fer la feina. I en temes de formació s’està fent formació coordinada. Vostè no passi 
pena que no quedarà per nosaltres que els policies no sàpiguen lo que han de fer, i crec que també s’ha 
de donar un vot de confiança perquè els policies considero que estan ben formats i estan a l’alçada en 
aquests moments. Sobre el tema dels banys públics, li reitero, la nostra aposta decidida és pels banys 
que tenim a disposició en aquests moments, perquè estiguin nets, perquè estiguin accessibles, i 
sobretot perquè la gent els pugui localitzar. Altres iniciatives que estam fent per altre tipus de persones 
amb dificultats, per exemple amb l’associació de malalts de cron hem fet ja diferents reunions, estam 
intentant vehicular que no només dins l’ajuntament de Palma, sinó a tots els de Mallorca, puguin tenir 
un temps més ampli, i que puguin aparcar a zona ORA amb un carnet específic. També estam treballant 
per tenir un carnet específic que els permeti accedir a establiments, és a dir, estam treballant per la 
ciutadania en general, i sobretot per aquelles persones que estan en una situació més vulnerable o més 
problemàtica. Gràcies.” 

 
- 615/2017, relativa a accions formatives de la unitat de policia destinada al control del 
renou 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 

En el Pleno celebrado en el pasado mes de enero, el grupo municipal Ciudadanos formuló 
una proposición mediante la que se solicitaba la dotación de detectores de ruidos, la 
reestructuración de los miembros de la Policía Local que llevaban a cabo mediciones y otras 
labores en cuestión de ruidos, la organización de acciones formativas dirigidas a quienes vayan 
a formar parte de la unidad destinada a dicha función, que se emprendan acciones para 
reforzar el sistema de inspección de los locales que mantienen una actividad generadora de 
ruido, y la creación de una comisión no permanente dedicada al ruido. 
 

Durante el debate de dicha proposición en el Plenario, se alcanzó un acuerdo 
transaccional, en el que se incluía la organización de acciones formativas dirigidas a los que 
tuvieran que formar parte de la unidad destinada al control del ruido. 
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 Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

03 33312 22706 SOLLERIC TREBALLS EXTERNS 130.000,00 

 
         Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

12 13200 20200 POLICIA-FORMACIÓ 80.000,00 

 
- 601/2017, relativa a la xarxa de banys públics 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: Es rebutgen per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP, C’s i Sr. Gijón). No són presents a la 
votació la Sra. Durán (PP) i el Sr. Rubio (PP). 
 
Tercer bloc: relatiu Urbanisme, Mobilitat i Turisme 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Mire en este bloque nosotros hemos realizado dos enmiendas. Una en relación al 
turismo y otra en relación a la dotación de paradas de galeras. Respecto a la primera nosotros, bueno ya 
viene siendo una tradición, cada año pedimos que se aumente la partida referente a turismo, en 
concreto la partida en el que se hace una transferencia por parte del ayuntamiento a la Fundación de 
Turismo. Proponemos que se incremente en 284.000 euros, con lo que quedaría en 1.239.000 euros la 
transferencia que dé el ayuntamiento a la Fundación. Creemos, seguimos pensando que es muy 
importante que incremente esta partida porque es bastante escaso, digamos, la cuantía que tiene o 
dispone la Fundación, para hacer el trabajo que está haciendo y digamos para mejorarlo y potenciarlo 
más. Teniendo en cuenta que aproximadamente entre un 70-80% de la cantidad total que tiene la 
Fundación para desarrollar su trabajo, corresponde a sueldos, queda bastante poco para realizar 
acciones concretas. Aún así con lo que hay ya están, hacen lo que pueden, y bueno, y van haciendo pues 
diferentes acciones, tanto de publicidad o promoción en el exterior, contratando a Agencias de 
relaciones públicas aquí en Palma también, van haciendo, pero creemos que es claramente insuficiente 
y por eso insistimos cada año en incrementar esta partida. Y por otro lado la otra enmienda va 
relacionada, va en relación con la adaptación de paradas de galeras. Quiero recordar que en un Pleno, 
que en algún Pleno que hemos realizado en estos últimos años, se aprobó por unanimidad la adaptación 
de paradas de galeras, y aún no se ha visto reflejado en el prepuesto. Por lo tanto nosotros creemos que 
dado que es un compromiso adquirido por este Pleno, poder, hemos destinado una partida de 20.000 
euros a este concepto que quizás no dé para realizar lo que se pidió en su día por completo, pero sí que 
por lo menos pues para poner unos toldos o parecido, para las galeras. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, de las dos propuestas del grupo de Ciudadanos, la de turismo yo creo 
que es evidente que la Fundación de turismo aprovecha muy bien los recursos que tiene y está haciendo 
una gran labor, y basta ver los datos objetivos, no subjetivos, los objetivos, para ver que el turismo en 
Palma funciona mejor que nunca, en verano y en invierno, hasta el punto de que la Fundación de 
turismo ya solo dedica esfuerzos a temporada que no sea alta, temporada  media o temporada baja, y 
creo que con mucho éxito, y creo que está haciendo una labor muy interesante, de buscar conectividad 
aérea y la está consiguiendo, de promoción. También en colaboración con el sector privado, porque al 
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final es un 51-49 y yo creo que se está haciendo un buen trabajo, y de momento, evidentemente 
cualquier área querría ver incrementado su presupuesto, sin duda, nadie diría que no, pero con un 1,5 
de subida del presupuesto total tampoco da para aumentar demasiado las cosas. Entonces 
consideramos que es suficiente para poder seguir en esa labor, que está demostrando el éxito, y que 
sigan en esa línea. Por tanto no podríamos aprobarla. Y en cuanto a las galeras decirles que hay una 
partida de 150.000 euros de presupuestos anteriores, que se puede ejecutar para este objetivo. Decirles 
que la que se cree que se tendría que mejorar es la de carrer Conqueridor, que ya hace tiempo que se 
habla, se han hecho algunas gestiones, no es fácil encontrar una ubicación alternativa. Nadie les quiere 
cerca, esa es la realidad, la fría y dura realidad. Y algunas gestiones que se han hecho, pues los que se 
han opuesto, los que tendrían que convivir con ellos. Bueno, seguimos en ese trabajo, el dinero está 
para poder hacerlo, y por eso no consideramos que sea necesario destinar 20.000,  porque ya hay 
150.000 disponibles para este objetivo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Res, nosaltres votarem a favor de les dues propostes de Ciutadans.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Bueno, en relación al tema de las galeras, bueno pues nos alegramos de que estén los 150.000 euros 
que usted dice, pero no se está haciendo nada. Con lo cual lo que pedimos es que si está el dinero se 
haga, se pase a la acción vaya. Por otro lado con el tema de la Fundación, sí estamos de acuerdo, con lo 
poco que tienen, con lo poco que tienen, estrujan el presupuesto al máximo, pero creo que si se les 
diese un poco de respiro, y se les diese un aumento de lo que nosotros pedimos, de 284.000 euros, pues 
se podrían hacer acciones más concretas, sobretodo en los países de origen, a través de esas agencias 
por ejemplo de relaciones públicas que se están contratando, porque todo el mundo sabe, cualquiera 
que haya pues, cualquiera que sepa un poco de publicidad y comunicación, 30.000 euros o 40.000 euros 
destinados para un año en promoción de un destino en los países de origen, no sirve para nada, para 
muy poco. Con lo cual siempre estaría bien que este dinero se destinase, evidentemente estamos de 
acuerdo, a temporada baja, hay que centrarse en temporada baja, pero siempre es, consideramos que 
sigue siendo necesario este aumento para que la Fundación tenga más margen de maniobra y pueda 
trabajar mejor. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bé és lo que he dit abans. No? Jo crec que la inversió en turisme que s’està fent, i 
sobretot la feina és molt bona, molt positiva, és la nostra indústria principal, s’està generant ocupació, 
24.000 persones més fent feina que fa dos anys crec que és un gran èxit. Fa dos anys no ens ho 
creuríem, i jo crec que la ciutat va bastant bé, i quan xerres amb gent que ve de fora tothom considera 
que Palma és una ciutat que està funcionant molt bé. I crec que una part d’aquest èxit evidentment és la 
Fundació, l’Equip de la regidora Joana Adrover, i també els treballadors i treballadores de la Fundació, 
que de veritat, jo que he tingut temps de fer feina amb ells dos anys, he de dir que fan una gran feina, 
ho fan molt bé, i saben molt de turisme i allà està l’èxit. No? En quant a les galeres dir-li que està 
aquesta partida afectada, que s’incorpora directament al pressupost d’aquest any, i que les gestions 
s’han fet, li contaré una, es va proposar posar les galeres de carrer Conqueridor a l’entrada del Parc de la 
Mar, que ja fa temps que es xerrava d’aquesta ubicació, i duanes es va oposar frontalment, i no va esser 
possible, sinó ja estarien allà. Per tant, nosaltres hem fet gestions, però és que els altres, tots s’oposen. 
És que no són uns veïns que ningú vulgui, per desgràcia no? Però és una realitat. Per tant entre tots hem 
de cercar una ubicació que allà on estiguin els veïns no s’oposin frontalment per escrit i en no sé 
quantes coses, perquè no es pugui fer. I això és el que ens va passar amb duanes, que es va oposar 
radicalment, i no va esser possible instal·lar allà l’aturada. Que jo crec que era un lloc molt positiu per 
totes les parts, però és lo que tenim. Moltes gràcies.” 

 
- 603/2017, relativa a accions destinades al turisme 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
22

1_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
21

/1
2/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
39

:5
5.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7B

9C
65

C
D

C
E

E
0B

54
A

C
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 24 - 

Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 a favor (C’s) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
Como cada año, solicitamos de nuevo el aumento de la partida destinada a turismo. Creemos 
que es necesario más acciones destinadas al turismo de invierno, más fomento de eventos en 
temporada baja, etc...  Para ello es necesario incrementar la partida destinada a la Fundación 
Turismo Palma de Mallorca 365 en la siguiente forma: 
 
 Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

02 93201 22799  trabajos realizados por otras empresas 0€ 

06 92000 22199 Otros suministros     0€ 

02 93202 22758 Inspección trabajos 503.000€ 

           
 Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

07 43200 48000 Transferencia Fundación Turismo 284.000,00€ 

 
- 598/2017, relativa a benestar animal en el servei de galeres 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 4 a favor (PP, C’s)  
 
Es proposa: 
 
Desde el inicio de esta legislatura, el grupo municipal Ciudadanos ha venido reclamando 
medidas para garantizar el bienestar animal en el servicio de galeras. 
En multitud de ocasiones, hemos solicitado la adaptación de las paradas de las galeras para 
mejorar el bienestar de los caballos que realizan esta labor, sin que todavía se haya realizado 
mejora alguna por parte del equipo de gobierno 
 
Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

15 44122 63400 Bicipalma-Renovació flota 30.000€ 

   

 
 Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 

 Adaptación paradas galeras 20.000€ 

 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: Es rebutgen per 13 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a favor (PP, C’s i Sr. Gijón). No són presents a la 
votació  Sra. Martín (PODEM PALMA) i Sr. Rubio (PP). 
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- Debat esmenes parcials del Grup Municipal PP  en  blocs: 
 

Primer bloc: relatiu a Benestar Social, Igualtat i Cultura  
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Solo para aclarar, igual que ha hecho usted. Puede que para el Gobierno municipal el 
0,001% del presupuesto municipal sea irrisorio, ridículo, la palabra que quieran emplear, pero cuando 
hablamos de 80.000 euros, pues estamos en unas cantidades que a cualquier ciudadano seguramente le 
vendrían bastante bien en sus bolsillos. Sr. Carrió, usted por fin ya ha perdido la vergüenza. Usted en la 
última reunión debió decir ¿Qué hay de lo mío? Y aprovechando que tiene un Alcalde que es de su 
mismo partido, le dio lo que quería. Usted va a incrementar 30.000 euros en promoción del catalán. Le 
recuerdo, competencia impropia. Usted va a destinar 80.000 euros este año, a que en los barrios Son 
Gotleu, La Soledad, se hable catalán, intenten fomentar que hablen catalán. Usted lo que tiene que 
hacer es pasearse por estos barrios, y verá que lo último que le van a pedir es que hable en catalán en 
esos barrios, y que ustedes vayan a enseñarles nada. Usted va a incrementar un 50% el presupuesto 
destinado a promocionar el catalán, pero cuando mira los presupuestos, no existe ninguna partida ni de 
Servicios Sociales, ni de Habitatge, ni de desahucios, que se incremente un 50%. En cambio promoción 
del catalán usted lo ha peleado, y tiene aquí su incremento, y puede estar bastante contento. El 
presupuesto más social de la historia, será social entiendo para todas las entidades afines que las vayan 
a regar ustedes con este dinero, para que vayan a promocionar el catalán, porque social para los 
ciudadanos de Palma no lo va a ser en ningún caso. Igualmente se van a gastar ustedes casi 50.000 
euros, 48.000 euros concretamente en memoria histórica, 48.000 euros. Es que ustedes hablan aquí de 
los euros como si no fueran nada. En memoria histórica 48.000 euros, un incremento del 60% en esta 
partida. Nos parece innecesario, nos parece inaceptable, y evidentemente vamos a pedir que se 
detraiga esta cantidad para lo que sí que ustedes tienen las competencias, y es la gestión de los museos, 
la gestión de los teatros. Y es curioso encima que pese a tener más de tres meses los museos cerrados, 
ustedes quiten un 20% del presupuesto para la contratación de los teatros municipales, nos parece 
inaudito y pedimos que se detraigan de un lado para darlas a otro. Ahora continuará Guillermo. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, continuamos con las enmiendas. Proponemos la devolución de la gestión de los centros de día. 
Claro, esta obsesión por gestionar los centros de día, pues yo no lo entiendo la verdad, más que nada 
porque es competencia impropia, pero es que además mire que negocio hacemos, es decir, se subrogan 
el contrato que tiene la CAIB por valor de 904.000 euros, pero si analizamos las cuentas de la CAIB, 
únicamente nos aportan 719.000 euros. O sea asumimos una competencia impropia que encima está 
infrafinanciada por la CAIB, mal negocio hemos hecho. Y claro, ustedes hacen trampa a solitario, porque 
ustedes venden que Servicios Sociales se ha incrementado un millón de euros, el presupuesto de 
Servicios Sociales, es que es mentira, es que ese millón de euros es precisamente la asunción de esta 
competencia impropia que cuesta un millón de euros. Con lo cual si quitáramos este millón de euros, 
que es una competencia que ya prestaba la CAIB, el presupuesto de Servicios Sociales se ha quedado 
exactamente igual, con lo cual Sra. Borràs, usted no está luchando por su área, porque tanto el año 
pasado como este, otras áreas, sobre todo las de Podemos, sobretodo este año han crecido, pero usted 
otro año más pierde la oportunidad de reclamar lo que es el incremento en Servicios Sociales. Por tanto, 
proponemos la eliminación de la partida de gasto de gestión de centros de día, y asimismo también 
obviamente la percepción en materia de ingresos del convenio con la CAIB. Proponemos así mismo una 
equiparación en materia salarial. Ocurre que por ejemplo tanto el IMI, como Emaya, como el Patronato 
de Escoletas, han aprobado lo que la Ley General Presupuestaria para el 2017, y entendemos que se 
prorrogará, permite un incremento del 1%, pero no se aplica en igual medida al resto de las entidades. 
Yo sinceramente no entiendo como van a justificar la Sra. Regidora de Función Pública, que por ejemplo 
estas tres entidades se incrementen en un 1% la masa salarial, pero no se incrementen en el resto del 
sector instrumental. Obviamente entendemos que se pueden crear discrepancias y desigualdades que 
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nadie desea, y por tanto solicitamos que o bien se aplique a todo el mundo, o no se aplique este 
incremento a ninguno. Asimismo proponemos el incremento de la aportación al servicio de acogida 
municipal. Ocurre una cosa curiosa, 284.000 euros aparece de reducción de la partida en el servicio de 
acogida municipal. Claro, el Partido Popular con una contracción presupuestaria de un 25% pasó de 147 
plazas de acogida a 220, más de 70 plazas de acogida creadas, con una retracción de un 25%. Ustedes 
con 43 millones más de euros, reducen en 282.000 euros la partida. No le entiendo, por tanto 
proponemos, no solo recuperar esta contracción, sino incrementarlo hasta 600.000 precisamente para 
creación de nuevas plazas. Usted elija donde, donde haya más petición, corta estancia, familias, víctimas 
de violencia de género. Donde se estime oportuno pero por favor incrementen esta partida. Y 
finalmente proponemos la eliminación del servicio del copago en servicio a domicilio. Lo he dicho por 
activa y pasiva, lo hemos llevado en este Pleno, es inaudito que con una expansión presupuestaria, se 
aplique un copago en un servicio tan sensible como este. Decimos no a este copago, y por tanto, 
proponemos llamar, no supondría un coste para el ayuntamiento, porque sería simplemente detraer la 
partida de ingresos en lo calculado precisamente para este copago, y también obviamente eliminar la 
partida de gastos. Yo simplemente decirles, ustedes han incrementado un 60% los altos cargos, más de 
800.000 euros, ustedes no van a recaudar más de 800.000 euros en este copago. Con lo cual, con creces 
y me atrevería a decir, simplemente con una retracción del 50% de altos cargos, ustedes podrían hacer 
que familias con 600 euros, no tengan que pagar 60 euros en este copago. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, moltes gràcies. Seguim en la mateixa línea, en eliminar programes de promoció de la llengua, i 
programes de memòria històrica. Votarem que no. I li diré, primer, un, eliminar programes de llengua ja 
n’he parlat, no insistiré. Dos, és un acord de Govern treballar per la memòria històrica, s’ha de conèixer i 
hem d’assumir la història. Tres, per la programació de teatre, s’estima un augment de 60.000 euros més, 
ja que pel 2018 la taquilla repercuteix directament en programació. Quatre, només recordar-los que ha 
estat aquest Equip de Govern qui ha obert Can Balaguer, i que s’hi destina de cara al 2018, 100.000 
euros per la seva programació. Respecte de les altres esmenes que ho presentat, també vos diré que 
votarem que no, perquè entenem que, un respecte als centres de dia, els convido a llegir l’article sisè 
del Decret Llei 2/2014 que va aprovar el Govern de la CAIB, que deixa clar que els centres de dia, són 
titularitat municipal. Eren gestionats per l’ajuntament abans del 27, bé abans de la Llei del 27/2013. La 
Comunitat Autònoma no els havia assumit definitivament, per tant l’ajuntament té tot el dret, i diré 
més, té la obligació de recuperar-los i gestionar-los pels ciutadans de Palma. Respecte del SAD, d’una 
banda no es retalla servei, sinó que s’augmenten les hores contractades. I recordar també que 
l’Ordenança estipula que el servei per les famílies amb una capacitat econòmica per càpita, igual o 
inferior al IPREM, no pagarà. Que el preu públic és progressiu, fins arribar a un màxim d’un 60% del seu 
preu. Que a l’hora de determinar aqueixa quota de cada família, es té en compte les seves càrregues 
familiars, i que tothom i té cabuda. Tres, els alts càrrecs són necessaris, i a més a més imprescindibles, si 
volem fer feina per un canvi de model de ciutat. Definir criteris polítics, i liderar la feina institucional, és 
absolutament necessari. Quatre, fer constar que les retribucions bàsiques depenen del pressupost 
general de l’Estat. I com que encara no estan aprovats, pues no es poden incorporar. De tota manera 
com ja sap, tenim la obligació quan això passi d’esser incorporats, i efectivament es farà. I finalment 
cinquè, deixar clar que al SAM s’han pressupostat exactament el preu de licitació dels contractes, 
contractes millorats, integrals i amb més personal. I dir-los que a través del finançament de la Llei de 
capitalitat dels anys anteriors, ja està prevista una partida de 598.000 euros per l’adquisició d’habitatges 
destinats a acolliment familiar. Per això no s’accepta aquesta esmena.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres votarem a favor de totes les esmenes del Partit Popular, i tampoc no 
reproduirem el tema de la llengua, perquè ja crec que ja n’hem xerrat a bastament, però sí que volia fer 
una puntualització en quant a les retribucions dels càrrecs directius, i és que a nosaltres encara ens 
sorprèn que a aquestes altures de legislatura, no sàpiguen ben bé quants de càrrecs directius han de 
menester, perquè l’altre dia varem veure com la a la Regidoria de Sanitat i Consum anomenava o 
presentava un director general de Fires, i jo ja no sé quants d’alts càrrecs arribarà a tenir aquesta 
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Regidoria, que és una de les que tenia menys pressupost i que sin embargo és avui en dia una de les que 
poc a poc arribarà a tenir més alts càrrecs. Espero que no continuïn anomenant alts càrrecs, perquè des 
de luego el pressupost no ens donarà més que per pagar càrrecs directius. Vostès xerren de que els 
càrrecs directius, no és una qüestió política sinó que és una qüestió de generar grup, equip de feina, i lo 
que veiem és que a dia d’avui encara no deuen tenir vostès ben definit quins són els equips de feina.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. No voy a ser yo quien tenga que explicarle pues a familias que no tengan solución 
habitacional, o familias que tienen que asumir de manera flagrante un copago en un servicio de ayuda a 
domicilio, que nunca en la historia de este ayuntamiento se había pagado, pues que lo tendrán que 
asumir porque el Equipo de Gobierno prefiere dedicar el dinero a memoria histórica o a promoción de la 
lengua, no lo he dicho yo, lo ha dicho usted, y por tanto usted le dará las explicaciones. Si a mí alguien 
me pregunta, también reproduciré las palabras textuales que ha dicho usted aquí. Lo puede repetir por 
activa y por pasiva, y no por ello dejará de ser una mentira. Usted confunde, una cosa es la titularidad de 
un inmueble, y otra cosa es la competencia para la gestión de un servicio público. La titularidad de los 
servicios de atención de los centros de día, obviamente es de titularidad municipal, entre otras cosas 
porque los ha pagado el ayuntamiento. Pero otra cosa es la gestión del servicio público, léase el Estatuto 
de Autonomía, competencia exclusiva dependencia, los que usan los centros de día son dependientes, y 
por tanto le corresponde esa competencia a la CAIB. Puede repetir la mentira mil veces, pero no por eso 
se convertirá en una verdad. Y si a esto le añadimos que con el traspaso perdemos 200.000 euros, es 
que vaya negocio que hacemos, es que por lo menos haber luchado usted con la CAIB, que la percepción 
del dinero sea equitativo al coste del servicio, y no perdamos en el tránsito 200.000 euros que nos 
pueden servir para muchas otras cosas. Respecto a la equiparación salarial, dice usted que todavía no se 
ha aprobado y tal, y que por tanto no lo podemos hacer. Oiga, el IMI, Patronato de Escoletas y Emaya, 
han aprobado un incremento salarial del 1%, con lo cual no mienta, porque estos lo han aprobado y el 
resto. Es que ustedes, es que van a preguntar, es que el Patronato de la vivienda ya preguntaba el otro 
día, oye que pasa que otros lo han aprobado y nosotros no. Y además estaban escandalizados, el 
Patronato de la vivienda no tiene mucho personal. Imagine usted cuando lo sepa la EMT o otros 
organismos que integran el sector instrumental de este ayuntamiento, van a decir, oye ¿qué hay de lo 
mío? El de al lado le suben un 1% y a mí no. Creo que esto produce unas distensiones por parte del 
personal que trabaja en esta casa, que no es asumible, y por tanto creo que tendrían que poner una 
solución. Aunque sospecho que esto se basa, por los reinos de taifas que tienen ustedes, que como cada 
uno hace y deshace en su área, y no hay, coordinación cero en este ayuntamiento, pues obviamente 
pues el Sr. Presidente del Patronato, la Sra. Presidenta del Patronato de Escoletas, pues ha hecho su 
trabajo, pero a lo mejor el Presidente del Patronato Riba y Vivienda no ha hecho el suyo, y por tanto oye 
pues uno ha sido más espabilado que el otro, y el otro no. Por tanto, apliquen esta medida de manera 
equitativa a todo el personal de esta carga. Y después, oye, negarse a bajar los altos cargos, cuando ya 
suponen más de un sobre coste de 800.000 euros, pues obviamente no lo entendemos, porque además 
habla y sobretodo oye que hable Podemos de que esto es porque nosotros creemos en la 
administración pública. Oiga, léase su propio programa electoral, su programa electoral dice: 
proponemos reducción de un 25% los altos cargos. Es que lo dicen ustedes, pues bien, no solo no lo han 
reducido un 25% sino que lo han subido un 60%. Esto es, se ve que lo del trabajo de la gente era, no, a 
su gente, únicamente a su gente. Y por cierto, cuando analizan el crecimiento de altos cargos, claro es 
que hay que compensar, es que cuando Podemos se veía un poquito los datos, Podemos es verdad que 
tiene el menor número de altos cargos, y por tanto pues solicita cosas también inauditas, que por 
ejemplo un área desprovistas de competencias como es el Área de la Sra. Antonia Martín, pues 
obviamente ya tenga pues dos altos cargos cuando en otras legislaturas se ha nutrido únicamente a los 
funcionarios porque era más que suficiente. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Bé, no es preocupi, no pateixi que quan el Govern aprovi els pressuposts, aquest ajuntament 
pagarà el que correspon de retribucions bàsiques. Ho hem, des de, a més a més amb caràcter retroactiu 
des del 1 de gener. Això és la nostra obligació, i així se farà. D’altre banda, no entraré en discussió de 
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que diu la llei o no, vull dir la llei és clara, els Serveis Jurídics municipals s’han pronunciat, i els centres de 
dia són competència municipal. Punt. El Govern d’aquest ajuntament està compromès en dues coses, en 
defensar els drets dels ciutadans i en donar el protagonisme que pertoca en el poder municipal. En 
canvi, l’esperit de les seves esmenes, hi ha present contínuament la voluntat d’atorgar a les 
administracions locals un paper purament gestor, un paper zero. Això sí, mal dotat econòmicament i 
deixant a l’aparell de l’Estat, és a dir en el centralisme la capacitat de fer política. A més, ho fan amb una 
legislació, que és la llei Montoro, que té com únic objectiu, recentralitzar tot el poder i la capacitat 
econòmica de l’Estat central. Segons vostès no hem de fer política lingüística, no hem de recordar i 
assumir la nostra història, no hem d’assumir el centre de dia, no hem, no hem, no podem, però han 
d’entendre que precisament els ajuntaments són la principal administració que articula l’Estat allà on els 
ciutadans poden accedir amb més facilitat, per trobar solucions als seus problemes. Deixin 
d’entrebancar la feina dels ajuntaments. Al final els resultats és molt més eficient, i sobretot molt més 
econòmic. Gràcies.” 

 
- 602/2017, relativa a l’Àrea de Cultura 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 4 a favor (PP, C’s)  
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓN DE LAS SIGUIENTES PARTIDAS DEL PRESUPUESTO DEL ÁREA DE CULTURA 

- Aumento partida del presupuesto 

03 XXXXX XXXXX CAC SES VOLTES 40.000,00€ 

03 33332 22711 TEATRE PROGRAMACIÓ.- 
CONTRACTACIÓ ARTÍSTICA 47.500,00€ 

03 33313 22611 MUSEUS. - BALAGUER - 
PROGR. CONT. ARTISTICA 47.500,00€ 

- Bajada partidas del presupuesto 

03 33470 22602 PROMOCIÓ DE LA 
LLENGUA.- PUBLICITAT I 
PROPAGANDA 

1.000,00€ 

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA 
LLENGUA.- ALTRES 
TREBALLS EXTERNS 

78.000,00€ 

03 33610 22602  MEMÒRIA HISTÓRICA.- 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 

3.000,00€ 

03 33610 22606 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 

REUNIONS, CONFERÈNCIES I 

CURSETS 

4.000,00€ 
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03 33610 22706 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 
ESTUDIS I TREBALLS 
TÈCNICS 

30.000,00€ 

03 33610 22711 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 

CONTRACTACIÓ ARTÍSTICA 

 

5.000,00€ 

03 33610 62901 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 

ADQ- I PUBLICACIÓ LLIBRES 

I ALTRES MATERI 

 

6.000,00€ 

03 23126 48201 APORTACIÓ PEN CLUB.- PEN 

CATALÀ 

8.000,00€ 

 
Justificación: Este año se ha aumentado en 29.000€ el presupuesto para “Promoció de la 
Llengua”, cantidad desproporcionada que hace que tenga un presupuesto total para el 2018 
de 79.000€. 
 
Igualmente, se ha aumentado la partida destinada a “Memòria Histórica” en 18.000€ y 
consideramos que los 48.000€ que hay previstos para este fin son innecesarios.  
 
La partida para “Programación en los teatros municipales” se ha disminuido en 14.000€ y ya 
avisamos de que la programación en este 2017 ha sido escasa, hasta el punto de tener más de 
tres meses sin programación en ningún teatro. Por lo que esta reducción del presupuesto 
evidencia la nula intención de mejorar esta situación.  
 
El CAC Ses Voltes se encuentra en una situación de abandono insostenible, sin idea alguna de 
lo que hacer ahí, por lo que creemos adecuado acondicionarlo y no hacer una inversión tan 
grande en la antigua prisión para llevar a cabo lo que se debería hacer en el CAC Ses Voltes.  
 
Con todo esto, creemos que lo destinado a Promoció de la Llengua y Memòria Histórica debe 
destinarse a la Programación de los teatros municipales y a dotar de contenido y buenas 
instalaciones el CAC Ses Voltes. 
 
- 605/2017, relativa als  Centres de Dia 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 4 a favor (PP, C’s)  
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓN DE LAS SIGUIENTES PARTIDAS DEL PRESUPUESTO DEL AYUNTAMIENTO 
RELATIVA A LOS CENTROS DE DÍA. 
 
-Bajada de partida del presupuesto de gastos 

05 23130 22728 Subrogación centros de día 
CAIB 904388€ 
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-Bajada de partida del presupuesto de ingresos 

45002 Caib. Convenios Servicios 
sociales XXX€ 

 
Justificación: La gestión de los centros de día corresponde al Govern ya que se trata de 
personas dependientes, cuya competencia es exclusiva de la Administración de la Comunidad 
Autónoma. Es por ello que proponemos dar de baja la partida destinada a la gestión de los 
centros de día así como la partida de ingresos derivada del convenio suscrito con el Gobierno 
de las Islas Baleares. Asumir servicios de competencia impropia e infrafinanciados no tiene 
sentido cuando tenemos dificultades para prestar nuestros servicios propios. 
 
- 609/2017, relativa a l’equiparació salarial 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 4 a favor (PP, C’s)  
 
Es proposa: 

- Aumento de la partida del presupuesto de gastos 

1xx Retribuciones básicas xxx 

 -Bajada de partidas del presupuesto de gastos  

 -Bajada de partidas 
del presupuesto de gastos  

XXX 

Retribuciones órganos 
directivos 

619000€ 
XXX Memoria histórica XXX 

XXX Promoción de la Lengua 
Catalana XXX 

Justificación: Incrementar la partida de salarios a todo el personal, incluído el sector 
instrumental, para hacer efectivo el incremento del 1% de la masa salarial de todos los 
empleados públicos. Determinados entes del sector instrumental han aplicado esta medida en 
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sus presupuestos por lo que entendemos que debe hacerse extensivo al resto para no generar 
discrepancias y desigualdades entre el personal. Tal modificación debería venir acompañada 
de la correspondiente modificación de los presupuestos de los entes que integran el sector 
instrumental que no hubieran aplicado el referido incremento. 
 
- 612/2017, relativa al servei d’acollida municipal 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 4 a favor (PP, C’s)  
 
Es proposa: 

MODIFICACIÓN DE LAS SIGUIENTES PARTIDAS DEL PRESUPUESTO DEL AYUNTAMIENTO 
RELATIVA A ACOGIDA MUNICIPAL 

-Incremento de partida del presupuesto de gastos 

05 23120 22715 Servicio de acogida 
municipal 600000€ 

-Bajada de partida del presupuesto de gastos 

-Bajada de partida del 
presupuesto de gastos 

1XX 

Retribuciones altos cargos 

600000€ 

 
Justificación: Proponemos incrementar la partida destinada a acogida municipal para 
compensar la reducción que ha sufrido la misma, así como posibilitar la creación de nuevas 
plazas según necesidades del área. 
 
- 614/2017, relativa al copagament del servei d’ajuda a domicili 
Dictamina desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSUB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓN DE LAS SIGUIENTES PARTIDAS DEL PRESUPUESTO DEL AYUNTAMIENTO 
RELATIVA AL COPAGO DEL SERVICIO DE AYUDA A DOMICILIO 
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-Bajada de partida del presupuesto de gastos 

1xx Retribuciones órganos 
directivos XXX€ 

-Bajada de partida del presupuesto de ingresos 

34100 Precio público servicios de 
acción social XXX€ 

Justificación: Proponemos la eliminación del copago en el servicio de ayuda a domicilio para 
evitar que tal recorte en los servicios implique la pérdida del servicio para algunas familias que 
no podrán hacer frente al coste del servicio. 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: En segona votació, al haver-hi empat a la 
primera, es rebutgen per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 
vots a favor (PP, C’s i Sr. Gijón) 
 
Segon bloc: relatiu a Sanitat, Infraestructura, Educació, Ecologia i Policia 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Compartiré el meu temps amb la meva companya Maria José Bauzá. Començaré per 
la, amb l’esmena que presentem respecte al increment de la plantilla de Policia, i més concretament ens 
referim a la figura del Policia de barri. És una demanda comú de totes les entitats, de totes les 
associacions on anem, coincideixen en que no hi ha Policia de barri. Han passat de que abans tenien el 
telèfon, li posaven cara, nom, en el Policia que tenien en el seu barri, a que ara ni se’l veu ni se’l espera. 
Per tant, considerem que és importantíssim reforçar aquesta figura i que tornin els barris a tenir el 
Policia de barri. Per altre banda, tema d’escoletes municipals, 410 són els nins que han quedat fora 
d’una escoleta municipal per aquest curs escolar. A jo m’agradaria que me diguessin quina mesura duen 
en el seu pressupost tan social, per fer que el pròxim curs aquest número de nins hagi disminuït. Quina 
mesura? Jo no n’he vist cap ni una. La nostra proposta sí que és una baixada del número d’infants que se 
queden en llista d’espera. En concret donaríem plaça a 120 nins que aquest curs no han pogut entrar a 
una escola municipal. Com? Canviant les bases del bo escolar, de manera que siguin efectives, i que més 
famílies puguin accedir en aquesta ajuda, i que per tant puguin tenir una plaça a una escoleta, i no 
quedin fora de la xarxa d’escoletes municipals, perquè això perjudica evidentment, com no pot esser 
d’altre manera, a les famílies que ja bastant és complicat conciliar vida laboral i familiar, com que encara 
li posem més i més entrebancs. I amb la remunicipalització que vostès proposen d’una escoleta. 
Quantes noves places creen? Quantes? La remunicipalització farà que més nins puguin anar a escoleta o 
és una capritxada de Podem Palma? És una capritxada de Podem Palma. Quin problema tenen en que hi 
hagi gestió indirecta a les escoletes? Quina queixa tenen? No crec que n’hi hagi cap de queixa, no crec 
que n’hi hagi cap, perquè han tornat a donar gestió directa 8 escoletes. Si el cost passarà major pels 
ciutadans de Palma. Efectivament el cost que serà major pels ciutadans de Palma, donant un servei que 
funciona perfectament. I repeteixo, cap nin més podrà anar a escoleta, amb la nostra proposta reduïm 
el 25% la llista d’espera pel proper curs.” 
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Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias. Por otra parte también queremos insistir en potenciar muchísimo más la Policía de 
barrio, es una de las peticiones que tenemos en todas las barriadas de Palma, más Policía de barrio. 
Antes todas las entidades tenían el teléfono de la Policía de barrio, ahora cuando las llaman nunca están 
en su barrio, porque están saturados. Por otra parte solicitamos el tema de las aceras de Palma, ya no 
solo del mantenimiento de las aceras sino además el exceso de hierbas por todas las aceras de Palma. 
Aquello ya son bosques, ya no tenemos, tenemos más hierbas en las aceras que en los parques públicos. 
Además, evidentemente creemos que hay que sacarlo de partidas como el concurso de la antigua 
prisión, que nos parece una vergüenza que teniendo unos solares municipales, que nosotros hemos 
propuesto destinar a viviendas a precios asequibles para los ciudadanos de Palma, que es una demanda 
para muchísima gente, ustedes lo quieran dedicar a un centro de arte y creación, y destinarla 650.000 
euros que vienen del Govern a semejante tontería. Por otra parte hacemos una enmienda dedicada a 
bajar las tarifas de agua. Nos parece una vergüenza que con los gastos que estamos viendo aquí, con los 
incrementos de ingresos que tienen este Gobierno, hayan decidido ustedes subir las tarifas de agua 
entre un 6 y un 12% a las familias de esta ciudad. Y no nos cuenten que esto es algo que va destinado al 
pago de los hoteles, porque el 60% de este incremento lo están pagando las familias. Además ustedes 
desde que han llegado, han bajado la subvención a Emaya, en más de 4 millones de euros. Eso sí, lo han 
compensado con la subida de tarifas, así que las tarifas del agua están sosteniendo las bajadas que hace 
el ayuntamiento. Igualmente llevamos dos años seguidos de déficit de Emaya. Sra. Truyol, ya nos 
explicará en algún momento, si a final lo que pretende es volver a subir las tarifas, o directamente lo que 
está intentando es quebrar la empresa. Espero que en algún momento sea capaz de explicarles a las 
familias de los trabajadores de Emaya, porque usted está llevando a la empresa pública a una posible 
suspensión de pagos. O quien sabe, sabiendo que gerente tiene y lo que hizo en Barcelona, igual lo que 
propone es una privatización de Emaya. Nosotros creemos que hay dinero suficiente para bajar las 
tarifas de agua. Creemos que es el ayuntamiento quien debe seguir pagando la subvención que le 
corresponde para la limpieza. Así que pedimos que con esta enmienda se nos apruebe para bajar las 
tarifas del agua. Gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Començaré pel tema de les escoletes. El Partit Popular està present en el Patronat 
municipal d’escoletes, i no l’hem sentit ni una sola vegada reclamar que s’augmentin les places. Pareix 
que s’obliden quan estan a l’oposició, pareix que s’obliden quan estan a l’oposició. Tampoc han escoltat 
les reivindicacions de l’Assemblea 0-3 que està també present i de la Universitat de les Illes Balears, que 
també hi està present en aquest Patronat, on es reclamen millors condicions laborals i professionals de 
les mestres. I perquè aquestes mestres educadores tinguin millors condicions laborals i professionals, 
passa per una remunicipalització de l’escoleta. Ja sabem que no estan d’acord, nosaltres tenim aquesta 
visió política, treballem no només pels infants, per les seves famílies, sinó també per aquelles persones 
que les atenen, que són professionals. Nosaltres considerem que el 0-3 és una etapa educativa i per això 
hi estam lluitant. Amb el tema de les tarifes de l’aigua, miri, el regidor d’Hisenda ho ha explicat beníssim 
en el començament. Ha estat comentant que es mantindran les transferències, que no hi haurà aquest 
dèficit. I amb el tema d’herbes, comentar que també s’estan fent treballs a totes i cadascuna de les 
barriades, s’està notant molt més i no passarà lo que va passar amb l’antic mandat, que hi va haver dos 
anys que no se’n va llevar cap ni una d’herba. Les herbes en aquest moment s’està treballant i s’està 
treballant de manera molt important per part d’Emaya. En quant en el tema de les voreres i de les 
voravies. Entra en aquest moment la que ja està en licitació, un nou plec que duplicarà la capacitat dels 
plecs que teníem del Partit Popular, que era totalment insuficient. S’augmentarà un 45% la resolució de 
les deficiències i també es farà feina damunt accessibilitat, que a vegades no hi pensem, les persones 
que tenen problemes de mobilitat o qualsevol tipus de discapacitat. I ja per acabar, en lo referent en el 
CAC de l’antiga presó, tampoc escolten en el sector. Els artistes ens estan reclamant que Les Voltes no 
és un espai idoni, i que allà sí que se podrien fer tant el tema d’assajos com altre tipus d’activitats. 
Nosaltres considerem que la presó està en un estat de decadència, que s’ha de treballar, i que s’ha 
d’actualitzar. A demés, fa dues setmanes es va fer també una trobada, organitzada per la Regidoria de 
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Cultura, on es varen exposar i es varen treballar tota una sèrie d’idees i iniciatives, per adequar i 
endreçar aquest espai. I en darrer terme, la memòria històrica, miri, el pressupost destinat per la 
Regidoria de Cultura, anirà orientat a la investigació i a la recerca. A recuperar i senyalitzar punts 
d’interès de memòria històrica a la nostra ciutat, perquè aquest Govern té memòria, però sobretot té 
memòria històrica. Gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Bé, nosaltres seguint amb la nostra política, que és preocupar-nos per lo que realment preocupa en els 
ciutadans, evidentment donarem suport a moltes, per no dir a totes, les esmenes del Partit Popular, 
perquè el bo escolar sí que realment és una preocupació del ciutadà. Evidentment la baixada de taxes 
de les tarifes d’aigua, clar que és una cosa que preocupa i afecta directament en el ciutadà. Sí que 
l’arranjament de voreres afecta directament en el ciutadà, i sí que l’augment de la plantilla de la Policia 
Local afecta en el ciutadà. És que tot el que hem dit afecta directament, i són les peticions que ens fan 
dia darrere dia els ciutadans directament. I vostès quan diuen que són el Govern de la gent, m’agradaria 
sabre de quina gent, perquè de la gent que nosaltres tractem cada dia, barriades, en el carrer, en el 
nostre despatx, no diuen això. Lo que els preocupa són aquests temes, que per vostès a lo millor són 
temes menors, però és lo que es viu el dia a dia, i és lo que afecta en el ciutadà. Per això sí que votarem 
a favor a totes aquestes esmenes que hem dit. I a l’esmena relativa a desbrossament de les voreres a 
Comissió no va quedar molt clar per part del Partit Popular, si aquesta partida la destinaven a 
Infraestructura o a Emaya, i ens agradaria amem si ens ho podien aclarir, perquè nosaltres creiem que 
això és una feina que està fent Emaya, i que hauria de seguir fent Emaya. Si és així li donarem suport i 
votarem a favor. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí. Sí, mire Sra. Martín, nos gustaría que nos explicara, si tan malo era la gestión anterior de las 
escoletas,  ¿Por qué las 8 escoletas que ustedes han vuelto a licitar han salido exactamente igual que la 
legislatura pasada? Yo creo que la que no escucha a las familias es usted, explíquele a las 120 familias 
que se van a quedar sin bono escolar, porque ustedes no aceptan la enmienda del Partido Popular, que 
prefieren gastarse el dinero en asumir una escoleta, sin ofrecer ningún servicio mejor a nadie. Ustedes 
no están escuchando a la gente, porque cuando nosotros vamos a los barrios, ¿la gente qué nos pide? 
Más Policía, más limpieza, menos impuestos, más ayuda para viviendas a los jóvenes, y nos piden que no 
entienden como 400 familias pueden estar en lista de espera para entrar en las escoletas municipales, 
cuando la ayuda de bono escolar no se consume porque ustedes tienen unos requisitos que no cumple 
casi nadie. Eso, eso no lo puede entender nadie. Ustedes están aquí para servir a los ciudadanos, y para 
dar mejores servicios, no para hacer ideología, ni para tomar decisiones que a nadie le interesan. 
Ustedes están aquí para que la vida de los ciudadanos de Palma sea mucho más fácil, y ustedes al final lo 
único que han hecho ha sido subirles impuestos, subirles tasas, subirles las tarifas. El agua es un bien de 
primera necesidad, y a ustedes no se les ha caído la cara de vergüenza, al subir de entre un 6 y un 12% a 
las familias, sobretodo a aquellas que tienen más habitantes en la vivienda, porque su subida de tarifas 
no diferencia el número de personas que viven en esa vivienda, con lo cual ustedes consideran 
despilfarradores a familias numerosas, familias numerosas que en la mayoría de los casos están 
ubicadas en los barrios más pobres de Palma. O sea que ustedes están hablando de que hacen política 
social cuando lo único que hacen es una política sectaria y totalmente ideológica. Explíqueles ustedes al 
salir de estos presupuestos, dígales a la gente que son unos presupuestos sociales, cuando no hacen 
nada para solucionar el problema de las escoletas, cuando no hacen ni un solo aumento en partidas 
sociales, cuando no son capaces de bajar las tarifas del agua, y a pesar de eso Emaya está dando déficit, 
es que además están gestionando mal. Emaya está dando déficit, después de que es una ciudad que 
está ahora mismo a la altura de las ciudades más sucias de España, que eso es increíble, porque se están 
gastando dinero en contenedores, en vehículos. Están aumentando las tarifas y a pesar de eso tenemos 
la ciudad más sucia que nunca. Esto la verdad es que los ciudadanos no se lo explican y nosotros mucho 
menos. Creo que nuestras enmiendas son totalmente razonables, y nadie entenderá que ustedes voten 
en contra de ellas. Gracias.” 
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Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Está claro que vivimos en ciudades diferentes. Nosotros vivimos en una ciudad donde se han cambiado 
todos y cada uno de los contenedores, todos absolutamente. Donde se están retirando las hierbas que 
no se retiraron en el anterior mandato, y donde se va a municipalizar una escoleta, donde se va a 
destinar 1,3 millones a la construcción de una nueva, cuando el Partido Popular lo que hizo fue 
externalizar y no crear plazas. Siguiendo con el tema de las tarifas se le ha explicado por activa y por 
pasiva, que no ha habido este aumento. Y quiero destacar que desde Emaya, hay unos 70.000 euros que 
se destinan a las familias con mayores problemas, que está gestionada juntamente con la Regiduría de 
Bienestar Social. Nosotros sí miramos por los vulnerables, no nos dedicamos ni a privatizar las empresas 
públicas, ni a meterles mano en la caja, que eso es lo que hace que se quiebren. En cuanto al arreglo de 
las aceras, he comentado que hay un nuevo contrato que está licitándose, que va a aportar muchísimas 
mejoras, y que los ciudadanos y ciudadanas de Palma lo van a ver con mucha celeridad. En cuanto a la 
Policía Local, la Regidora está trabajando, y así lo ha expuesto en diferentes reuniones, en ese Plan de 
aproximación del Policía de barrio. Está contemplado a nivel presupuestario, y si ustedes hablan con ella 
estoy muy segura de que les podrá hablar con todo tipo de detalle de cual va a ser la planificación, y 
como se va a hacer esta intervención en todos y cada uno de los barrios. Nosotros somos conscientes de 
la importancia del Policía de barrio. Y para finalizar, en cuanto a la memoria histórica, que ustedes tanta 
manía les causa, les quisiera recordar o comentar que nosotros sí tenemos memoria histórica, sí 
trabajamos por ella, sí nos acordamos, nos acordamos de Aurora Picornell, nos acordamos de Matilde 
Landa, y en este salón de Plenos, nos acordamos de un Alcalde fusilado, un Alcalde que precisamente 
trabajó en el alcantarillado de nuestra ciudad, y que precisamente trabajó en poner escoletas. Es el Sr. 
Emili Darder, y allí tienen el cuadro. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 

 
- 597/2017, relativa  Bo Escolar del pressupost del PMEI 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 a favor (PP, C’s)  
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓ DE LES SEGÜENTES PARTIDES DEL PRESSUPOST DEL PMEI RELATIVA AL BO 
ESCOLAR 

- Augment partida del pressupost 

00 32690 48910 BO ESCOLAR 250.000 

- Baixada partides del pressupost 

13  32310 13000 CANVI ESCOLA A GESTIÓ 
DIRECTE –JORNALS PERS 
DOC, NO DOC I ADM. 

47.171,40€ 

13 32310 13100 CANVI A ESCOLA A GESTIÓ 
DIRECTA – JORNALS 
SUBSTITUCIONS 

30.886,20€ 

13 32310 16000 CANVI ESCOLA A GESTIÓ 
DIRECTA-ASSEGURANCES 
SOCIALS 

27.119,01€ 
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xxx ALTS CÀRRECS 144.823.39€ 

 
Justificació: L’actual oferta del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants de Palma no permet 
l’accés a la totalitat de demanda de places pública. Aquesta situació provoca que centenares 
d’infants  quedin sense escoleta municipal on anar. Per aquest motiu, cal assumir una reforma 
de l’actual sistema de provisió de places públiques d’escoletes que tingui en compte tant el 
número de places disponibles com el sistema de cobertura de places. L’actual equip de Govern 
 
- 600/2017, relativa a la baixada de tarifes d’aigua 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 

- Aumento partida del presupuesto 

14 16300 44900 Transferencia cuentas 
EMAYA 1.326.171,03 € 

 - Bajada partida del presupuesto 
 

02 92061 22706 Prensa- Publicidad y 
propaganda 400.000 € 

06 xxxxx 22100 
06 xxxxx 22101 
06 xxxxx 22103  
 

 3 % partidas suministros 

676.171 € 

06 92000 22200 Adm gen.- Comunicaciones 
telefónicas 200.000 € 

11 45000 22706 Infraestructuras- estudios y 
trabajos técnicos 50.000 € 

 
Justificación: Palma es una de las ciudades españolas con las tarifas de agua más caras. Según 
un reciente informe de la Fundación de Cajas de Ahorro (Funcas) sobre el precio del agua en 
las ciudades, publicado esta semana el precio del agua en Palma multiplica hasta 3,7 el de las 
ciudades más baratas como Palencia o Soria. El informe de Facua publicado en julio pasado 
situaba nuestra ciudad entre las 4 con el agua más cara. 
Mientras el Ayuntamiento en estos últimos dos años ha bajado la subvención destinada a 
Emaya; en 2016, para poder cuadrar las cuentas, se aprobó el “Tarifazo” aumentado las tarifas 
de agua entre el 6 y el 12 %. Siendo el agua un bien básico para las personas, se cargó en el 
bolsillo de los ciudadanos la mala gestión. Igualmente, muchas pequeñas y medianas empresas 
vieron incrementados unos costes fijos que son independientes de si facturan más o menos y 
que dificultó sus esfuerzos para salir de la crisis de la que veníamos.  
Con esta enmienda proponemos obtener el 1,3 millones que se reduce la subvención a Emaya 
con respecto al año 2017 de las partidas de la partida de prensa y propaganda, 50.000 € de la 
partida de estudios y trabajos externos de Infraestructuras que se incrementa respecto 2017 y 
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un 3 % de las partidas de suministros (agua, electricidad, combustible, gastos teléfono..) que al 
ser una previsión al alza tiene margen. 
 
- 616/2017, relativa a desbrossament de voreres 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)2  a favor (PP) i 1 abstenció ( C’s) 
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓ DE LES SEGÜENTS PARTIDES DEL PRESSUPOST DE DESPESES DEL PMEI RELATIVA 
A DESBROSSAMENT DE VORERES. 
 
- Augment partida del pressupost 

11 XXXX Desbrossament de voreres 215.000,00 

  
- Baixada partida del pressupost 

08 15101 64011 PGOU Elaboració  215.000,00 

 
Justificació: Es conegut i notable que moltes de les voreres de Palma estan plenes de males 
herbes, amb una longitud tal que indica clarament la deixadesa d'aquest equip de Govern a 
l'hora de mantenir els carrers de Palma, ja que de manera regular no es dedica a esbrossar els 
carrers, sinó més bé en funció de on fa l'oposició les rodes de premsa o si el batle o qualcú de 
l'equip de Govern ha de fer una visita a una de les barriades, llavors sí que el consistori té 
l'atenció d'enviar una brigada a fer net, però en cas contrari els carrers de Palma resten ben 
abandonats a la seva sort.  
És per tot això que el Partit Popular considera que és necessari incrementar de manera notable 
un partida destinada  al desbrossament de les voreres. 
 
- 619/2017, relativa a arranjament de voreres 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓ DE LES SEGÜENTS PARTIDES DEL PRESSUPOST DE DESPESES DEL PMEI RELATIVA 
A ARRANJAMENT DE VORERES. 
 
- Augment partida del pressupost 

11 XXXX Arranjament de voreres 265.000,00 

  
- Baixada partida del pressupost 

08 15101 64008  Concurs antiga presó  50.000,00 

XXXXX  Retribució Alts càrrecs  215.000,00 

 
Justificació: Es conegut i notable que moltes de les voreres de Palma estan en molt mal estat, 
amb forats, paviment trencat, aixecat i tort que provoca caigudes al vianants Aquest equip de 
Govern no té cura de manera regular del manteniment dels carrers de Palma.   
És per tot això que el Partit Popular considera que es necessari incrementar de manera notable 
un partida destinada  al arranjament de les voreres. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
22

1_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
21

/1
2/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
39

:5
5.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7B

9C
65

C
D

C
E

E
0B

54
A

C
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 38 - 

 
- 625/2017, relativa a l’increment plantilla de policia 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓ DE LES SEGÜENTS PARTIDES DEL PRESSUPOST DE DESPESES RELATIVA A 
INCREMENT PLANTILLA POLICIA 

- Augment partida del pressupost 

12 1XXXX RETRIBUCIONS BÀSIQUES 
POLICIA XXX 

 - Baixada partida del pressupost 
XXX ESTUDIS I PROGRAMES, 

ALTS CÀRRECS, REUNIONS I 
CONFERÈNCIES, PUBLICITAT, 
MEMÒRIA HISTÒRICA XXX 

 
Justificació: Proposem incrementar les partides de retribucions bàsiques de policia a la secció 
de Seguretat Ciutadana. Ha de ser una prioritat l’increment de la plantilla de la policia local, 
especialment per apostar per la figura del policia de barri. Es necessari que cada barriada de 
Palma compti amb la presencia del seu policia de barri per tal de que aquest estigui en 
contacte directe amb els veïns de la nostra ciutat. Aquesta es una demanda comú de totes les 
entitats i associacions de veïnats que vista el nostre Grup Municipal, i pensem que és 
imprescindible que aquesta demanda social es vegi reflectida al pressupost per a l’any 2018. 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: Es rebutgen per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C’s i Sr. Gijón). 
 
Tercer bloc: relatiu Urbanisme, Mobilitat i Turisme 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, hay un dicho que dice, si tus palabras dicen una cosa y tus actos otra no eres 
creíble, pues bien este es el caso de este Equipo de Gobierno. Aquí tenemos el Alcalde que cambió el 
nombre de la Regidoría de Urbanismo para añadirle el Alcalde, el Regidor de Urbanismo y de Vivienda 
Digna. Y luego resulta que cuando hay un desahuciado, lo que se le ofrece es un albergue. Mire Sr. 
Noguera, Sr. Hila, un albergue no es una vivienda digna, un albergue no es lo que ustedes prometían 
cuando estaban en la oposición, y mucho menos lo que están haciendo ahora gobernando. Y ya me 
adelanto a lo que va a decir el Sr. Hila, que si nosotros la legislatura pasada no hicimos nada. Sr. Hila, 
cuando un ayuntamiento se entrega a situación de quiebra, hay prioridades y no se puede llegar a todo. 
Así que los que están gestionando ahora son ustedes, han pasado ya dos años prácticamente y medio, y 
los que tienen 43 millones de euros más, repito, 43 millones de euros más son ustedes y no nosotros, 
por eso proponemos que se haga y se incremente una partida para subvención de alquileres sociales en 
300.000 euros, que la pueden sustraer fácilmente de las retribuciones altos cargos, que la pueden 
sustraer fácilmente de muchas otras partidas que tienen ustedes que son solo políticas, ideológicas, y 
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para contentar a los suyos y poco más. Respecto a la enmienda de la EMT, pedimos que se incremente 
el número de autobuses destinados a las líneas que están especialmente saturadas, como la línea 3, la 
línea 15 y la línea 29. Sabemos que van a renovar la flota, pero es que no nos va a bastar con eso. Hay 
ciudadanos que en horas punta esperan entre 30, 40 y hasta una hora que pase su autobús. Ustedes que 
quieren que la gente se mueva en transporte público, que también estamos nosotros de acuerdo, 
tendrán que poner todos los medios para que esto sea una realidad y no solo otras palabras bonitas que 
ustedes están haciendo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Por último tenemos la última enmienda que habla sobre lo que ustedes llaman remunicipalización de la 
ORA, en donde nosotros creemos que antes de hacer un anuncio, por lo tanto antes de poner una 
partida en el periódico, tienen que hacerse los estudios correspondientes de viabilidad, de 
sostenibilidad, de rentabilidad, de retorno de inversiones. Lo digo porque la propia legislación marca 
que esos estudios, que esos informes se han de hacer, porque el principio de competencia que es el que 
normalmente está entorno a la externalización, en muchas ocasiones es más potente que los costes que 
puedan reducirse por el ahorro de un impuesto o por el no pagar beneficios. De manera que cuando se 
hace un anuncio de estas características, que puede afectar pues a cerca de 200 trabajadores, está 
creando unas expectativas, está creando una especie de visión de futuro que puede llevar a 
frustraciones. Lo hemos visto en el Consell de Mallorca, en donde se anunció por parte del tripartito, 
pues la en fin el volver a constituir una empresa pública para el ITV, y al final no ha sido posible. Mucho 
nos tememos que va a pasar lo mismo en este caso, porque ya digo que el principio de competencia 
normalmente es mucho más poderoso que cualquier ahorro que se pueda conseguir en otro tipo de 
partidas. Gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Sra. Bosch, por sus hechos les conoceremos decía usted, las prioridades. Mire le digo 
tres de cuando ustedes gobernaban: 500.000 euros, cuando no había dinero para nada eh, hablábamos, 
acuérdense la pasada legislatura de que los niños tenían que tener las tres comidas aseguradas. Yo 
estaba ahí eh, me acuerdo. Ese era el debate, parece otra vida pero eso hace dos años y medio era el 
debate aquí. Los niños las tres comidas aseguradas. Cuando ibas a los colegios los profesores te decían 
que los niños se les desmayaban en clase porque venían sin comer. Eso se ha olvidado, yo no lo he 
olvidado, eso era el PP. Prioridades del PP, 500.000 euros para destruir un carril bici. Una necesidad 
súper urgente. 500.000 euros para baños públicos, cuando no había para nada sí había para baños 
públicos. 1.500.000 para adjudicar a la empresa de mantenimiento de la EMT a la oferta más cara, 
1.500.000. Para eso sí había dinero. Pero había que despedir trabajadores. Ah por cierto, también había 
dinero para subir el sueldo al Gerente de la EMT, también. Y para contratar cuatro directivos de la EMT, 
también, pero no había dinero para contratar chóferes, no había dinero para nada más. No hubo ni 
ganas de irse a ver al Banco Europeo de Inversiones para buscar dinero para renovar la flota, ni eso. 
Vamos no hubo ganas ni de la oferta que tenían del banco sobre la mesa, que solo faltaba firmarla, 
firmarla. Y así hoy tenemos los autobuses que tenemos. O sea que veamos, hechos, por sus hechos les 
conoceremos, les conocemos muy bien y la ciudadanía les conoció genial. Porque les dijo que basta ya, 
que se acabó, que se acabó. Y entonces conviene que empiecen a rectificar esas posturas. Miren, la EMT 
ha ganado millones, ha ganado, ustedes perdían millones de usuarios, nosotros los ganamos. Dato 
objetivo. Objetivo como ninguno. Ustedes cada vez menos chóferes, nosotros hemos contratado 70 
chóferes. Dato objetivo. Estamos recuperando la gratuidad para los menores, en este caso de 14 años y 
también, propuesta que yo traje a este Pleno, que hubiese un descuento para las personas en paro, era 
imposible, imposible, esta legislatura está. Fíjense que diferencia, ganamos millones, perdían ustedes 
millones, adjudicaban empresas el contrato más caro, porque hay que con el PP siempre ganan, hay 
algunos que siempre ganan. La mayoría siempre perdemos pero algunos concretos siempre ganan, y 
siempre son los mismos. Por eso después les piden cuentas donde les piden, porque siempre ganan los 
mismos y eso tampoco lo tenemos que olvidar, que luego va poniéndose sobre la mesa lo que pasó. En 
cuanto a la ORA, se hará un estudio. Nosotros tenemos la voluntad, pero hay una Comisión técnica que 
dirá si es viable o no es viable. Si es viable se llevará adelante, si no es viable no se hará. Por tanto es una 
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voluntad pero habrá unos estudios que están elaborando una Comisión de técnicos, que nos dirán si eso 
se puede hacer o no se puede hacer. Los estudios preliminares dicen que sí que es posible hacerlo y que 
supondrá un ahorro para el ayuntamiento. En cuanto a la inversión en vivienda, más de dos, solo en 
Urbanismo, más de dos millones de euros en el 2018. Luego también hay ayudas de Benestar Social. 
Miren, 250.000 euros para subvención a alquiler joven. El PP cero. 800.000 euros para la subvención de 
rehabilitación de barrios vulnerables, Son Gotleu, Camp Redó, Verge de Lluc. El PP cero. 311.000 para 
reforma del parque de viviendas municipal que lleva años esperándolo. PP cero. 158.000 para el 
proyecto europeo de intervención en los pulman. PP cero. 550.000 euros para el derribo del bloque 8 y 
urbanizar el solar, hasta vamos  a urbanizar el solar que ni urbanizó el PP del bloque 12, 550.000 euros. 
5 solares cedidos al Govern Balear para que construya vivienda pública. El PP no construyó nada ni se le 
ocurrió ceder, bueno ni al Govern construir porque Bauzá tampoco tenía esas prioridades. Lucha contra 
los desahucios, más de 800 familias hemos ayudado, más de 800. Díganme ustedes cuantas. Díganmelo. 
905.000 euros se van a destinar a ayudas al alquiler. 345.000 euros vienen de las subvenciones que da el 
Patronato, 310.000 las que da la Oficina antidesahucios, y 250.000 de la nueva para alquiler joven, que 
también los jóvenes merecen que el ayuntamiento esté a su lado, para encontrar una vivienda que hasta 
ahora pues les es difícil, y el ayuntamiento estará a su lado. Pero les digo, no es suficiente, me gustaría 
que el año que viene hubiese más, pero también me gustaría una cosa, ya que hacemos enmiendas, y es 
que hagamos una para quitar la regla de gasto. Un ayuntamiento con superávit no tiene porque verse 
restringido por la regla de gasto. Les diré más, yo ya no sé si el presupuesto municipal es una 
competencia propia o impropia, porque el que la hace es Montoro. Nos hace el presupuesto Montoro, 
no sé si ya es competencia impropia de los ayuntamientos hacer el presupuesto. Y me sabe muy mal, 
porque la verdad es que gestionamos bien, tenemos superávit, se están mejorando los servicios, hay 
más personas trabajando, hay más empresas que nunca, la ciudad funciona muy bien, queda mucho por 
hacer, pero funciona mejor que hace dos años en lo que quieran lo comparamos, las escuelas se cuidan, 
se está invirtiendo en la EMT, se está invirtiendo en los barrios, se está invirtiendo en nuestra ciudad, y 
la ciudad funciona mejor, hay más personas con empleo, y yo creo que poco a poco vamos saliendo del 
largo túnel en el que ustedes nos dejaron. Muchas gracias.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Vamos a ver, más allá de esta discusión PP-PSOE tirándose los trastos a la cabeza 
unos a otros, nosotros nos vamos a centrar un poquito en lo que es la enmienda en sí. Estamos 
efectivamente de acuerdo, y no podemos estar en desacuerdo, en que se incremente el alquiler social 
para los jóvenes, por lo tanto evidentemente votaremos a favor, y más si está como es en este caso, si 
se le quita de una partida de retribución de altos cargos, porque sí que también estamos de acuerdo, y 
es un hecho, que se han incrementado exponencialmente los altos cargos en esta legislatura. Por otro 
lado con el tema del incremento de las líneas de autobuses, consideramos que es necesario, es 
necesario que se incrementen las frecuencias de las líneas de autobuses. Usted en esto no se ha 
pronunciado, me gustaría saber si está de acuerdo en que es necesario un incremento en las 
frecuencias, porque hay muchas líneas colapsadas que no están funcionando. Por lo tanto nosotros 
bueno pues en esto sí que estamos de acuerdo. Y evidentemente también ya que aunque se quita esa 
partida de la retribución de los altos cargos, y no se sabe, los números no están puestos porque son 
todo x, pero bueno el concepto, el concepto sí que lo respaldamos. ¿No? Que es que menos altos cargos 
y más inversión en cosas que realmente necesitan los ciudadanos y que sí que van a notar un cambio. Y 
por último, con el tema de la remunicipalización del servicio del ORA, nosotros tenemos una cuestión, 
nos preguntamos si realmente este tema como dice hay un estudio hay una Comisión en la que se está 
estudiando, si es posible, si es viable o no es viable, pero nos tememos que en este sentido sí que ya hay 
una orientación clara hacía la municipalización y por eso se ha hecho esta partida, se ha reservado una 
partida para el ayuntamiento, para que se lleve a cabo. Y nos preocupa que este hecho de que ya se esté 
dirigiendo todo hacia ese punto, que no haya o no se está compartiendo con los grupos de la oposición, 
para sobre todo analizar si efectivamente puede ser viable, estamos de acuerdo o no estamos de 
acuerdo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Seré jo que intervindré. Sr. Hila, no se nos venga arriba, que usted tiene mucha 
historia, mucha mili hecha en este ayuntamiento, y si podemos sacar cosas del pasado, podríamos sacar 
muchas cosas. Pero no se trata de eso, vamos a ver lo que tenemos encima de la mesa. Y lo que 
tenemos encima de la mesa pues son propuestas tremendamente lógicas, tremendamente sensatas, 
que de alguna manera intentan poner un poco de seny, poner un poco de intento de gestión, de intento 
de mejora en lo que ustedes convierten una y otra vez en una espectáculo, en un titular, en un twit. Es 
como les gusta gobernar, a base de twits. Cuando hablamos de lloguer social, pues es tan sencillo como 
que la problemática que queda, la problemática residual, la problemática que queda cuando las cosas 
van bien es importante, y hay que actuar de forma directa, y de forma directa es actuar sobre aquellas 
personas que tienen una necesidad. No me venga con otras historias, otras cosas que no tienen nada 
que ver con eso. En cuanto a las frecuencias de la EMT, bueno, todos sufrimos los problemas de los 
atascos en Palma. Ha sido un desastre lo que ustedes han hecho estos últimos años en materia de 
tráfico. Antes decían que era por la saturación de los veranos, pero estamos en invierno y llegar hasta 
aquí es casi imposible en tiempo y de una forma sosegada y de una forma calmada. En ese sentido pues 
llevar a cabo algún tipo de mejora en lo que son la planificación de las rutas nos parece que es algo 
esencial, y que podría comenzarse tal como les proponemos nosotros pues haciendo un reconocimiento 
presupuestario en ese sentido. Cuando nos habla de los concursos, los concursos los resuelven los 
funcionarios, la verdad es que no sé a que vienen esas cosas que usted dice. Es que de verdad, se viene 
usted arriba pero me temo que no tiene recorrido para venirse arriba, no tiene ningún recorrido para 
venirse arriba. Si algo se caracterizan los gobiernos de izquierda, es por no gestionar, por preocuparse 
por los anuncios y dejar la gestión de segundo lado. Que es lo que ocurre seguramente con el ORA, con 
lo que ocurre con el ORA sospechamos que tiene que ver con el Madrid decide, con la Sra. Alcaldesa de 
Barcelona, que intentan remunicipalizar, lo que ellos llaman remunicipalizar, que no es correcto el 
término que se utiliza. Remunicipalizar algunos servicios. Lo han intentado en Barcelona con Aguas de 
Barcelona. En fin, supongo que son grandes anuncios que tienen que ver con intentar contentar a la 
parroquia, pero que al mismo tiempo generan unas expectativas que después es muy difíciles de 
conseguir. El Consell de Mallorca es un buen ejemplo, nos ha pasado con el ITV. Con la ITV  se pidió que 
se crease una empresa pública. No sabemos muy bien para qué, porque tenemos experiencias de 
empresas públicas dentro de las Islas. La ITV de Ibiza se gestiona a través de una empresa pública, y 
usted pues puede ver cuales son los resultados. En este sentido pensamos que lo más prudente, lo 
lógico, lo que lleva la buena gestión, es antes de levantar expectativas, hacer los trabajos necesarios 
para saber si aquello tiene que tomar esta dirección o otra. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Mire Sr. Aguiló, esta propuesta, aportación a la EMT xxx y disminución retribuciones xxx 
no es una propuesta sensata, es una propuesta mal hecha. Disculpe, mal hecha, xxx xxx no es una 
propuesta sensata. Esto no lo había visto en mi vida. Dice que llevo mili, nunca lo había visto, fíjese, es 
una propuesta muy sensata, tan sensata que realmente no merecería ser ni una propuesta. Miren, yo 
creo que la movilidad sostenible es una apuesta a medio plazo que lleva tiempo construir. Lo que no 
vale es apostar 4 años que haya un cambio de Gobierno y el que entre a gobernar no apueste pero que 
luego el Regidor cuando deja de ser Regidor se arrepiente de no haberlo hecho y lo dice. Entonces, eso 
es lo que no vale, o la ciudad de Palma tiene una apuesta permanente en el tiempo por la movilidad 
sostenible, o no habrá manera. Y ustedes no la hacen, porque no se lo creen, al menos hasta ahora 
nunca se lo han creído y. En la EMT no creían y por eso cuando llegaban lo primero que hacían era 
recortarlo todo menos los directivos y los sueldos, lo demás se recortaba todo. Las frecuencias, las 
frecuencias hicieron tres tongadas de recorte de frecuencias, que vamos, dejaron temblando los 
servicios. O sea que, ¿qué hay que mejorar las frecuencias? Estoy de acuerdo, necesitamos más 
autobuses, los que hay están en la calle, se han contratado 70 chóferes para que salgan los autobuses. 
Cuando vengan autobuses, y podamos rescatar alguno de los que quedan, se podrán aumentar 
frecuencias. Ahora ya están todos en la calle, no es como antes que quedaban en cocheras, porque no 
había quien los condujera. Y las frecuencias que ponían en las paradas eran mentira, porque no salían, y 
sino hablen ustedes con los chóferes y se lo contarán. Yo hablaba bastante con ellos y me lo contaban. Y 
bastaba ir a ver a la campa para ver donde estaban los autobuses. En vez de en la calle estaban allí 
aparcados todos. No gestionar, mire Sr. Aguiló eso es la historia de siempre, pero le pondré un ejemplo, 
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entre los que saben gestionar y los que no saben gestionar. El Palacio de Congresos en marcha un año y 
medio, un año y medio. Estuvieron 4 años y venían a darnos lecciones de gestión me acuerdo eh, y no lo 
pusieron en marcha, un año y medio en marcha y generando riqueza para la ciudad. Les duele eh les 
duele. El Palacio de Congresos en marcha generando riqueza para la ciudad, y ustedes 4 años y las obras 
paradas. Muy bien, eficacia. Le pongo un ejemplo, podríamos seguir, y yo al final creo lo que le he dicho, 
que ojala una de sus propuestas fuese eliminar la regla de gasto que nos permitiría crecer en muchas 
partidas necesarias. No quiere decir que ustedes no tengan razón en pedir que se incrementen partidas, 
hay muchas que hay que incrementar, demasiadas. Porque con un crecimiento del 1,5% en una ciudad 
como Palma, digamos que las cosas esa regla de gasto ya no es correcta, porque la ciudad está 
creciendo mucho más que el 1,5. Yo estaría de acuerdo por ejemplo que dijesen no puedes tener déficit, 
lo firmo, pero no que no puedes crecer más del 2% de la regla de gasto. No lo entiendo eso. Y en una 
ciudad que funciona muy bien como Palma, eso es un lastre, porque ¿qué nos piden las empresas? Que 
hagamos inversión pública, eso es lo que nos piden, y no nos dejan. Hay que ir a buscar dinero donde 
sea. Nosotros vamos eh, vamos a Europa y conseguimos dinero para autobuses, para litoral Ponent, 
vamos a la Comunidad Autónoma, volvemos a recuperar la Ley de capitalidad que se había perdido. 
Vamos al Consell que por primera vez pone dinero, y pone dinero para otros proyectos. Vamos al 
Estado, vamos a todas partes a buscar dinero y encontramos. Pero es una pena que no podamos poner 
lo del presupuesto propio, porque no podemos incrementarlo y que después tengamos superávit. 
Muchas gracias.” 

 
- 618/2017, relativa a la subvenció lloguers socials 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)2  a favor (PP) i 1 abstenció ( C’s) 
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓ DE LES SEGÜENTS PARTIDES DEL PRESSUPOST DE DESPESES DEL PMEI RELATIVA 
A SUBVENCIÓ LLOGUERS SOCIALS  
 
- Augment partida del pressupost 

08 XXXXXXX Subvenció Lloguers Socials 300.000,00 

  
- Baixada partida del pressupost 

XXXXX  Retribució Alts càrrecs  300.000,00 

 
Justificació: Malgrat l’equip de Govern presumeix d’haver presentat els pressuposts més 
socials de la historia, el cert és que les ajudes destinades a subvencions de lloguers són 
exigües, la subvenció per a  lloguer a habitatges per a joves, per exemple, representa un exigu 
1’2 de la totalitat dels doblers destinats a Urbanisme.  
Donada la greu carència d’habitatge de Palma i l’abús de contractació d’alts càrrecs de l’actual 
consistori proposem el minvament dels mateixos per així poder destinar una quantia 
econòmica major a la subvenció de lloguers. 
 
- 621/2017, relativa a l’aportació a l’EMT 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)2  a favor (PP) i 1 abstenció ( C’s) 
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓ DE LES SEGÜENTS PARTIDES DEL PRESSUPOST DE DESPESES RELATIVA A 
APORTACIÓ A L’EMT. 
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- Augment partida del pressupost 

15 44110 44900 APORTACIÓ A L’EMT (PER 
MILLORA DE FREQÜÈNCIES) XXX 

 - Baixada partida del pressupost 

XXX RETRIBUCIÓ D’ALTS 
CÀRRECS, MEMÒRIA 
HISTÒRICA, ESTUDIS I 
PROGRAMES, PUBLICITAT, 
REUNIONS I CONFERÈNCIES, 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA 
CATALANA XXX 

 
Justificació: Atesa la necessitat de destinar més recursos públics per tal de millorar el nombre 
de freqüències de diferents línees d’autobusos de l’EMT, pensem que és important augmentar 
la partida pressupostària relativa a l’aportació que fa l’Ajuntament a la EMT, per que aquesta 
destini els mitjans necessàries per aquelles línees que de forma prioritària hagin de ser 
reforçades. 
 
-622/2017, relativa a la prestació del servei de l’ORA 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)2  a favor (PP) i 1 abstenció ( C’s) 
 
Es proposa: 
 
MODIFICACIÓ DE LES SEGÜENTS PARTIDES DEL PRESSUPOST DE DESPESES DE LA PRESTACIÓ 
DEL SERVEI DE L’ORA 

- Augment partida del pressupost 

15 13300 22709 CONTRACTE PRESTACIONS 
SERVEI ORA 3.300.000 

 - Baixada partida del pressupost 
15 13300 44900 CONTRACTE PREST. SERVEI 

ORA, MITJÀ PROPI 3.300.000 

 
Justificació: Atès que no ens consta l’existència de cap informe de legalitat ni de cap informe 
de viabilitat econòmica que avali la municipalització del servei de l’ORA, tal i com es veu 
reflectit al Pressupost de l’Ajuntament per al 2018, amb la creació d’una partida que 
contempla la prestació del servei de l’ORA com a mitjà propi de l’Ajuntament, dotada amb 3,3 
milions, i que es lleva de la partida de capítol II relativa a la prestació del servei de l’ORA. 
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La prestació d’aquest servei, per part de l’Ajuntament, suposarà un cost per a les arques 
municipals, entre d’altres qüestions pel que fa a la assumpció de part del personal que presta 
el servei a l’empresa concessionària. 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: es rebutgen per 14 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 13 vots a favor (PP, C’s i Sr. Gijón)  
 
Debatudes i votades la totalitat de les esmenes no incloses al dictamen de la Comissió, es 
sotmet a votació la proposta d’aprovació inicial del Pressupost General per a l’exercici 2018 i 
de les  plantilles del personal funcionari i laboral amb el resultat següent: s’aprova per 14 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots en contra (PP, C’s i Sr. 
Gijón). 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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